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Vážení občané, sousedé, přátelé.  

V září slavíme narozeniny. Zámku Karlova Koruna 
je 300  let a  oslavy s  tím spojené jsou ukázkou 
nezměrného úsilí, energie a financí vložených rodinou 
Kinských dal Borgo do  budoucna. Tradice a  historie 
má své nezastupitelné místo při budování hodnot. 
Krásných 100  let od  svého založení oslavil i  tenisový 
oddíl v  Chlumci nad Cidlinou. 76.  ročník Klicperova 
Chlumce je skvělou příležitostí ke  kulturnímu vyžití 
včetně Loutkobraní a  čtyřicátého výročí loutkářů. 
S  veškerou úctou a  obdivem k  lidem, kteří často 
nezištně tvoří a  pořádají akce pro širokou veřejnost. 
Neničme a nekažme prosím dílo jiných, pokud kritika, 
tak objektivní a konstruktivní.  

Při čtení ukázek nových knih v  rámci Noci 
literatury jsme na  radnici diskutovali s  posluchači 
o indexu osobního štěstí ve spojení s životem v našem 
krásném městě. Stejně tak při setkání v Lučicích jsme 
vyslechli i  zajímavé náměty, které se  snažíme 
zpracovat.  

Poděkování posílám Dechovému orchestru ZUŠ 
a Olešnickým mažoretkám za představení při setkání 
k  Mezinárodnímu dni seniorů. Však ZUŠ organizuje 
největší setkání na  galavečeru za 55  let. Na  radnici 
jsme přivítali vzácnou návštěvu z  mateřské školy 
a v knihovně posluchače univerzity třetího věku. Těší 
mě, že tvoříme město pro všechny generace.  

Radost nám dělají sportovci. Národní mužstvo do 
18 let se představilo vítězstvím nad USA ve fotbalovém 
turnaji Ježek Cup na  místním skvěle připraveném 
stadionu. Ani naši zástupci se nechtějí nechat zahanbit 
těmito vzory a  bodují napříč soutěžemi. Děvčata 
odehrála první úspěšná utkání ve  volejbalové lize, 
následována ostatními kategoriemi všech věkových 
skupin. Zmínit je třeba i  judo, hasičský sport, 
lukostřelbu, střelbu, florbal, box a  mnohá další 
odvětví, která nevyjmenuji, ale rovnou vybrané 
oceníme za konkrétní úspěchy při tradičním vyhlášení 
reprezentantů v Klicperově domě. Senzační zprávou je 
další úspěch Olešnických mažoretek, se  srdečným 
uvítáním přivezly titul MISTRŮ A  VICEMISTRŮ 
EVROPY.  

Povodí Labe renovuje nábřežní zeď u řeky Cidliny 
a  město kolem dvora ZUŠ vymění zábradlí. Hasičská 
zbrojnice má krásný nový kabát včetně označení. Před 

radnici jsme nainstalovali elektronickou úřední desku 
tak, abychom ještě vylepšili a  zrychlili informovanost 
pro veřejnost. Chodníky ke  hřbitovu a  na  hřbitově 
se povedly. Již plánujeme další investice do rozpočtu. 
Místo mají i  úspory energií a  plánovaná fotovoltaika 
na  vytipovaných veřejných budovách. Na  základní 
škole se  opravují okna a  kolem zrekonstruovaného 
Říhova domu se  ladí vše ke  slavnostnímu otevření 
včetně zeleně. Stavbu navštívil i pan ministr Dvořák, 
se  kterým jsme diskutovali o  potřebách města 
a financování z připravovaných žádostí o dotace.   

Zastupitelstvo města zrušilo po  vášnivé debatě 
a  nejednoznačných názorech vyhlášku omezující 
hazard.  

Na Svazu měst a obcí byly představeny zamýšlené 
úspory v  konsolidačním balíčku vlády a  vzneseny 
připomínky. Pracujeme poctivě na  věcech, které 
můžeme změnit k lepšímu.  

Popřejme si, ať se nám tu společně dobře žije dnes 
i v budoucnu. 

Mgr. Vladan Kárník 
starosta města

SLOVO STAROSTY
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Výpis z usnesení  
22. zasedání rady města  
konaného dne 11. 9. 2023 

Rada města: 
• Schvaluje úpravu ceníku služeb, které poskytuje 

město Chlumec nad Cidlinou (koupaliště) s účinností 
od 1. 10. 2023. 

• S c h v a l u j e p o d á n í ž á d o s t i n a  i n s t a l a c i 
fotovoltaických elektráren na  veřejných budovách 
dle výzvy MODF – RES+ č. 4/2022 z  prostředků 
Modernizačního fondu. 

• Schvaluje Protokol z  jednání hodnotící komise 
a z posouzení a hodnocení nabídek, výběr uchazeče 
a uzavření smlouvy o dílo na realizaci akce „Stavební 
úpravy objektu veřejné vybavenosti na p. č. st. 176/3“ 
s  firmou PAMAK s.r.o., Kolín 2, Mikoláše Alše 470, 
IČO: 25779656. 

• Schvaluje úpravu vodorovného dopravního značení 
(konec a začátek obce v ul. Spravedlnost). 

• Schvaluje dodatek č. 2, kterým se  mění Smlouva 
o  svozu a  nakládání s  odpadem uzavřená mezi 
městem Chlumec nad Cidlinou a  FCC Česká 
republika, s.r.o., Praha-Ďáblice, Ďáblická 791/89 dne 
21. 2. 2022. 

• Schvaluje navýšení 1 úvazku pracovníka v sociálních 
službách pro registrovanou službu centrum 
sociálních služeb Střediska sociálních služeb 
Chlumec nad Cidlinou o.p.s., se  sídlem Palackého 
310, 503 51 Chlumec nad Cidlinou, IČO: 25998846 od 
1. 10. 2023 i s podílem na jeho financování. 

• Schvaluje dodavatele akce „Úprava depozitáře 
Městského muzea Loreta v  Chlumci nad Cidlinou“ 
u  K2 PLASTER spol. s  r.o., Olešnice 38 IČO: 
07957301 dle předložené cenové nabídky. 

Výpis z usnesení  
23. zasedání rady města  
konaného dne 14. 9. 2023 

Rada města:  
• Schvaluje Smlouvu č. j . SFŽP 409961/2023 

k  projektu „Pořízení elektromobilu pro město 
Chlumec nad Cidlinou“ s  registračním číslem 
5220300220 

Výpis z usnesení  
24. zasedání rady města  
konaného dne 25. 9. 2023 

Rada města: 
• Schvaluje Dodatek č. 4 ke  smlouvě o  dílo na  akci 

Stavební úpravy, přístavba a  nástavba objektu, 
Rooseveltova č. p. 623, Chlumec nad Cidlinou – 
Říhův dům“ se  společností STATING s.r.o. Hradec 
Králové, Kukleny, Pardubická 861/75a, IČO: 
25963864. 

• Schvaluje úpravu ceníku služeb, které poskytuje 
město Chlumec nad Cidlinou (městský hřbitov) 
s účinností od 26. 9. 2023. 

• Schvaluje změnu pojištění právní ochrany pro 
územní samosprávu s  firmou D.A.S. pojišťovna 
právní ochrany a.s. dle předloženého návrhu. 

• Schvaluje uzavření Smlouvy o  budoucí smlouvě 
o  zřízení věcného břemene a  dohodu o  umístění 
stavby č. IP-12-2015702 (K_Chlumec n. C., p. č. 
890/49, příp. knn) mezi městem Chlumec nad 
Cidlinou a  ČEZ Distribuce, a.s., IČO: 24729035 
za cenu 4.100,00 Kč + DPH. 

• Schvaluje dodavatele projektové dokumentace 
a uzavření smlouvy na akci „PD na opravu chodníku 
v ul. Žiželická“ s Ing. Miroslav Kučera, Barákova č. p. 
736, 538  03 Heřmanův Městec, IČO: 05485592  dle 
předložené cenové nabídky. 

• Schvaluje dodavatele projektové dokumentace 
a uzavření smlouvy na akci „Oprava chodníku v ul. 
B. Němcové“ s  IZOTRADE s.r.o, Praha 6, Veleslavín, 
Křenova 438/7, IČO: 28368509  dle předložené 
cenové nabídky. 

• Schvaluje jako dodavatele akce „Rekonstrukce 
koupelny byt č. 6, čp. 119“ firmu Jiří Stuchlík, Písek 
106, IČO: 60143509 na  základě předložené cenové 
nabídky. 

• Neschvaluje výměnu protipožárních dveř í 
do  společné čekárny v 1.  patře Městského 
zdravotního střediska v Jungmannově ulici. 

• Schvaluje pořízení a  instalaci vánoční výzdoby 
na  náměstí (vánoční brána) v  celkové hodnotě do 
60.000,00 Kč. 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA  
A RADY MĚSTA
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Výpis z usnesení  
8. zasedání zastupitelstva města  

konaného dne 20. 9. 2023 

Zastupitelstvo města: 
• Schvaluje Dodatek č. 1 ke  Smlouvě o bezúplatném 

převodu vlastnictví ze  dne 20.  11.  2000 (pozemek 
parc. č. 1366/26 v k. ú. Chlumec nad Cidlinou) mezi 
Česká republika – Úřad pro zastupování státu 
ve věcech majetkových, se  sídlem Rašínovo nábřeží 
390/42, Nové Město, 128 00 Praha 2, IČO: 69797111 
a  městem Chlumec nad Cidlinou v  předloženém 
znění. 

• Schvaluje Smlouvu o  bezúplatném převodu 
vlastnického práva k  majetku a  o zřízení věcného 
práva čj.: UZSVM/H/12386/2023-HMSO (pozemek 
parc. č. 687/18 v  k. ú. Chlumec nad Cidlinou) mezi 
Česká republika – Úřad pro zastupování státu 
ve věcech majetkových, se  sídlem Rašínovo nábřeží 
390/42, Nové Město, 128 00 Praha 2, IČO: 69797111 
a  městem Chlumec nad Cidlinou v  předloženém 
znění. 

• Schvaluje Smlouvu o  upsání akcií mezi Vodovody 
a  kanalizace Hradec Králové, a.s., se  sídlem Víta 
Nejedlého 893/6, Slezské Předměstí, 500 03 Hradec 
Králové, IČO: 48172898 a  městem Chlumec nad 
Cidlinou v předloženém znění (vnos nemovitých věcí 
– vodovod a  kanalizace Chlumec nad Cidlinou – 
lokalita Kladruby) včetně zápisu o  vnesení 
nepeněžitého vkladu a prohlášení o vnosu. 

• Bere na  vědomí aktuální informace o  úplatném 
převodu veřejné dopravní a technické infrastruktury 
v  lokalitě Skalka I  a pověřuje starostu uzavřením 
kupní smlouvy. 

• Schvaluje poskytnutí dotace z  rozpočtu města 
Chlumec nad Cidlinou ve  výši 400.000,00  Kč 
Fotbalovému klubu Chlumec nad Cidlinou, z.s., IČO: 
45981051 (příspěvek na  údržbu a  správu areálu 
Na  Hatích) dle předložené žádosti. Čerpání dotace 
v období 1. 1. 2023 – 30. 6. 2024. 

• Schvaluje obecně závaznou vyhlášku, kterou se ruší 
obecně závazná vyhláška města Chlumec nad 
Cidlinou číslo 1/2021 o  regulaci provozování 
hazardních her ze  dne 27.  1. 2021 a  vyhláška číslo 
1/2014, o  omezení propagace některých sázkových 
her, loterií a jiných podobných her ze dne 22. 1. 2014. 

• Schvaluje obecně závaznou vyhlášku, kterou 
se mění obecně závazná vyhláška č. 1/2018, o zákazu 
konzumace alkoholických nápojů na  veřejném 
prostranství. 

• Schvaluje podobu vlajky města dle předloženého 
návrhu s  následujícím slovním popisem: List tvoří 
modrý žerďový pruh široký polovinu délky listu a tři 
vodorovné pruhy, bílý, vlnitý modrý a zvlněný bílý, 
v poměru 4:1:4. V  žerďovém pruhu bílý kvádrovaný 
kostel s  průčelím u  žerdi, červenou sedlovou 
střechou zakončenou žlutými makovicemi s  křížky. 
V  průčelí dveře pod obloukovým oknem, v  boční 
stěně tři stejná okna, vše černé. Uprostřed střechy 
bílá věžička s hranou obrácenou dopředu a dvěma 
černými obloukovými okny, zakončená královskou 
korunou. Poměr šířky k délce listu je 2:3. Pověřuje 
starostu města požádat dle zákona o  obcích 
o  udělení práva užívat vlajku města v  popsané 
podobě. 

Jana Jelínková  
asistentka starosty 

SVOZY SEPAROVANÉHO ODPADU 

NA ROK 2023 

PLASTY (žlutá) 
DRUHÁ středa v měsíci 

(8. 11., 13. 12. 2023) 

PAPÍR (modrá) 
TŘETÍ středa v měsíci 
(15. 11., 20. 12. 2023) 

Bc. Ladislava Zemanová 
referentka správního odboru
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1. Ani v  mimopracovní době se  ze strážníků 
nestávají bezcitná monstra. Během cestování podával 
náš kolega na  chlumeckém nádraží první pomoc 
pánovi, který zkolaboval na  pánských záchodcích. 
Pána si nakonec převzala do  své péče záchranná 
služba. 

2. Prosíme o  pozornost! Blíží se  období 
vegetačního klidu. Vyzýváme tedy všechny občany, 
kterým přesahuje jejich zeleň na  chodník, aby tuto 
zeleň ostříhali zároveň s plotem. Děkujeme. 

3. Dosud neznámého lapku svedla k  hříchu dvě 
treková jízdní kola, která zůstala na chvilku opuštěná 
u  chatky na  koupališti. Městská policie, která byla 
přivolána na  místo, zjistila, že za  umývárkami je 
zničený plot, kudy pravděpodobně byla kola proti své 
vůli odvedena. Bylo zde provedeno místní šetření 
a  věc byla z  důvodu pro podezření ze  spáchání 
trestného činu předána policii ČR. 

4. Rodičovské schůzky jsou zapeklitá událost nejen 
pro rodiče a  jejich děti, ale i  pro strážníky městské 
policie. Vzhledem k tomu, že je ve škole v současnosti 
skutečně velké množství dětí a  téměř všichni rodiče 
jedou bez váhání na  schůzky autem, vzniká v  tento 
magický den ve  městě opravdu bezvýchodná 
parkovací kalamita. Všechna místa, kde se  parkovat 
smí, jsou v mžiku obsazena a na řadu se dostávají i ta 
zákonem zakázaná, jako jsou křižovatky, zákazy 
zastavení, autobusové zastávky a  silniční vegetace. 
Během posledního „rodičáku“ přijala hlídka oznámení 
o  špatném parkování, kdy se  nejednalo o  jeden, ani 
o dva, dokonce ani o tři přestupky. Hlídka našla plnou 
ulici špatně zaparkovaných vozidel, která musela 
vyřešit blokovou pokutou. Vzhledem k  dokola 
se opakující větě „oni tam stáli, tak jsem tam zastavil 
taky“ prosíme, abyste příště promysleli, kde necháváte 
svá vozidla, a to nejen o rodičovských schůzkách. 

5. Nedávná noční služba byla okořeněna skutečně 
dramatickým případem. Dva chlapci se  poslušně 
vraceli večer domů, kdy jeden z nich se  samozřejmě 
zcela nešťastnou náhodou zhoupl o dopravní značení, 
které se uvolnilo z patky a  zůstalo ohnuté. Strážníci, 
přivoláni kolemjdoucím na  místo zhodnotili, že 

se  nejedná o  zcela úmyslný vandalismus, ovšem byli 
nuceni vyrozumět rodiče a  připravit je na  náhradu 
školy. Mladík si nejspíš bude muset buď sehnat 
brigádu, případně průšvih odpracovat doma, doufáme 
však, že to pro něho bylo dostatečným ponaučením 
při příští cestě domů. 

6. Během jiné noční služby zase strážníci z okna 
vozidla zahlédli hříbeček, sedící v příkopě. Nejednalo 
se ovšem o houbu. Byl to muž, kterému bylo v dechu 
naměřeno lehce přes dvě promile alkoholu, i přes to si 
však myslel, že se  na svém kole dostane domů. To 
se mu nepovedlo dle jeho představ. Upadl z kola tak, 
že měl tržnou ránu na  hlavě a  pohmožděnou ruku. 
Hlídka mu poskytla první pomoc, ale jelikož se jednalo 
o  úraz hlavy, byla na  místo přivolána záchranná 
služba. Ta si neposedného cyklistu odvezla do  své 
péče a kolo strážníci dovezli domů v naději, že na něj 
jeho majitel sedne už pouze střízlivý. Cyklista je též 
účastníkem silničního provozu čili ani za  řidítka 
alkohol nepatří! Případ si na  místě převzala státní 
policie k dořešení. 

7. Jedna z každodenních ranních pochůzek kolem 
školy se  strážníkům protáhla ve  chvíli, kdy na  ně 
zatroubil řidič autobusu. Ten vezl plný autobus dětí 
do  školy. Během cesty však začal být v autobuse cítit 
cigaretový kouř. Děti v  autobuse začaly otvírat okna, 
jiné šly řidičovi o kouři říct. Jako epicentrum zápachu 
z  cigaret byla určena dvanáctiletá dívka. Nebyl to její 
první prohřešek, co se  kouření týče. Hlídka dívku 
vzala do ředitelny, poté byl proveden pohovor s rodiči 
a celá věc bude nahlášena na OSPOD. 

Městská policie Chlumec nad Cidlinou

ZE SLUŽEBNÍ KNIHY MĚSTSKÉ POLICIE
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Před budovou městského úřadu 
nově spatříte elektronický panel, tzv. 
digitální úřední desku. Následujeme 
t a k d a l š í mě s t a , k t e r á p ře š l a 
na  moderní komunikační prostředky 
a s občany mluví digitální formou. My 
ještě navíc využijeme danou desku 
jako e lektronickou „vý lepovou 
plochu“ a  v čase, kdy bude panel 
neaktivní, poběží na  něm ve  smyčce 
upoutávky na  kulturní, sportovní 
a společenské akce.  

Co od  takové digitální „televize“ 
můžete čekat? Po  zhlédnutí aktuální 
upoutávky na  společenský život 
v Chlumci nad Cidlinou máte možnost 
jedním dotykem obrazovku zaktivovat 
a využít náhledu na hlavní menu. Zde si zvolíte ikonu, 
kterou potřebujete nebo která vás zajímá, tedy jízdní 
řády, aktuální dokumenty úřední desky, webové 
stránky města či Turistického informačního centra 
Chlumce nad Cidlinou.  

Deska je velmi inteligentní, reaguje 
na  světelné podmínky a  tím 
přizpůsobí jas tak, aby pro vás 
bylo čtení a  hledání příjemné, 
stejně tak lze desku ovládat 
v každém počasí. V hlavním menu 
lze využít ikonku pro úpravu 
obrazovky pro vozíčkáře, touto 
volbou se  celá obrazovka stáhne 
do  spodní části panelu, aby čtení 
bylo pohodlné opravdu pro 
všechny.  
Ráda jsem vám přiblížila žhavou 
novinku v  našem městě, ze  které 
mám osobně obrovskou radost. 
Věřím, že vám bude digitální 
úřední deska nápomocná, najdete 

si k  ní cestu a  budete ji bez ostychu využívat. Stane 
se  tak součástí vaší informovanosti o  životě v našem 
městě. 

Veronika Vejrová

DOTYKOVÁ VENKOVNÍ DIGITÁLNÍ ÚŘEDNÍ DESKA
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Byl jsi jedním z největších skokanů v komunálních 
volbách v ČR v  roce 2022, kdy ti lidé dali tolik 
p re f e re nčn í c h h l a sů , t a kže s e s d o s t a l 
do  zastupitelstva z 18. místa na kandidátce. Jaký 
to byl pocit, když ses to dozvěděl?  
Hlavně obrovské překvapení. Když jsem dostal smsku, 
asi od Martina Firbachera, že jsem se  tam dostal, tak 
jsem si říkal, že to není možné. Takže to bylo velké 
překvapení. 

Vůbec jsi tedy nepočítal s tím, že by ses tam mohl 
dostat? Proto tedy i to 18. místo na kandidátce.  
Na rovinu přiznám, že za mnou přišel Luboš Suchánek 
a  Martin Firbacher, že mě někteří lidé znají, a  když 
bych byl na  kandidátce, že bychom společně mohli 
dostat více hlasů. Ale říkali mi – nemusíš se obávat, že 
by ses tam dostal. Takže já jsem byl klidný, že se tam 
nedostanu. (smích) A  až postupně, když jsem byl 
na kandidátce, jsem si začal uvědomovat, že kdybych 
se  do zastupitelstva náhodou dostal, tak že pak 
nemůžu říct, že tam nechci. Takže už jsem si v hlavě 
zpracovával, co by se  stalo, kdyby k  tomu náhodou 
došlo. A říkal jsem si, že bych se rád dozvěděl spoustu 
věcí z  fungování města. Běžní lidé se  totiž k  těm 
informacím nedostanou, protože se  řeší většinou 
na  radě nebo část z nich na  zastupitelstvu. A  člověk, 
pokud si je cíleně nevyhledává nebo nemá někoho 
v zastupitelstvu, kdo by mu o tom řekl, se ty informace 
dozví až dodatečně, a  to ještě ve  stylu – jedna paní 
povídala… Takže jsem se po zvolení do zastupitelstva 
těšil na to, že se tyto informace dozvím a budu se moct 
zapojit do diskuze o nich. 

Jsi v zastupitelstvu města nováček. Překvapilo tě 
na  jednání zastupitelstva něco? Lišilo se  to nějak 
o d  t v é pův o d n í p ře d s t av y o  t o m , j a k 
zastupitelstvo funguje?  
Přiznám se, že mě možná trochu překvapilo, jaká je 
tam přátelská atmosféra napříč stranami. To na  mě 
udělalo velký dojem. Ale to bylo v kontrastu s tím, co 
se dělo předtím v rámci povolebního vyjednávání. Měl 
jsem naivní představu, že se ve volbách zvolí 21 lidí, ať 
jsou z  jakékoli strany, a  ti jdou do  zastupitelstva 

a  spolupracují. Ale místo toho se  hned po  volbách 
začaly domlouvat schůzky kdo s  kým a  proti komu. 
A  to mě překvapilo. Myslel jsem, že na  tak malém 
městě se  nepolitikaří. Ale to skončilo po  tom 
povolebním jednání, kdy asi šlo o  nějaké posty 
ve vedení města. Jak potom začala pravidelná jednání 
zastupitelstva, tak se už řeší věcné problémy. A přijde 
mi, že každý většinou hlasuje za  sebe, v  rámci svého 
přesvědčení, že už to není svázané s  tím daným 
politickým uskupením. 

Jsi členem finančního výboru města. Mohl bys 
obecně vysvětlit, co na výboru děláte, co je náplní 
jeho činnosti?  
Hlavní účetní města, paní Špičáková, nám na výboru 
předkládá čísla, jak probíhá čerpání rozpočtu, jak jsme 
na  tom v  průběhu roku, probírá s  námi jednotlivé 
položky v  tabulkách. Ne úplně dopodrobna, ale nad 
tím, co nás zajímá, se zastavíme a řešíme to, co se nám 
nezdá – např. úprava cen na  koupališti. Takže jsme 
se domluvili, že navrhneme radě města jejich úpravu. 
Samozřejmě konečné slovo má rada. Řešili jsme také 
například ceny nájemného v městských bytech, které 
se nám zdály podhodnocené, měly by být podle nás 
vyšší, protože rozdíl mezi tržním a  městským 
nájemným je opravdu velký. Ale na druhou stranu je 
mi jasné, že nemůžeme lidem ceny zvednout příliš… 
Takže na  výboru vybíráme z  toho to, co se  nám 
na první pohled nezdá, a to pak s návrhy předkládáme 
radě. 

Jsou nějaká témata týkající se správy města, která 
tě zajímají, něco, co bys chtěl změnit, co by mělo 
město aktuálně řešit?  
Já to řeknu zpětně – já jsem Chlumečák a odmalička mi 
vadilo, že tu nemáme nemocnici, střední školu a další 
instituce. I  když vím, že není jednoduché to zavést, 
když třeba i  novobydžovská nemocnice je pod 
jičínskou. Ale to mi vždycky vadilo, že tu nemáme pro 
občany takovéto základní věci. Vadilo mi samozřejmě, 
že tu nemáme pořádný fotbalový stadion, zimní 
stadion, jako mají v  Novém Bydžově… Proto bych 
chtěl, abychom tu tyto věci postupně dobudovávali. 

                      ZEPTALI JSME SE...  
                                                     ...zastupitele města  
                                         PETRA KYCELTA
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Je něco z  toho, co vyjmenováváš, podle tebe 
reálné, co by šlo uskutečnit v  následujících 
letech?  
Nemocnici asi ne. Ale určitě je potřeba školka, protože 
těch dětí je hodně. Nevím, jak je to s  kapacitou 
základní školy… Co se týče střední školy, možná by tu 
mohl být nějaký speciální obor, třeba i spadající pod 
školu, která sídlí jinde. Ale nevím, jestli to je reálné. 
V  nejbližší době je reálná dvojkolejná trať. Vždycky 
jsem chtěl, aby tu byla. Studoval jsem totiž v  Žilině 
na vysoké škole železniční a spolužáci se mě vždycky 
ptali, kde ten Chlumec je a  jak je velký, když tu 
nemáme dvojkolejnou trať. Vadí mi také čekání 
na závorách na Bydžov a kolony aut. To by mělo časem 
vyřešit plánované vybudování podjezdu. Na  druhou 
stranu bydlím kousek od  nádraží, takže se  obávám 
hluku, který tam přibyde, až bude přes noc jezdit 60–
80 nákladních vlaků navíc. Jsem v  tomhle trochu 
rozpolcený. Co se  za poslední dobu hodně zlepšilo, 
jsou chodníky, na  druhou stranu jsou tu ale ještě 
po  městě rozbité cesty. Líbilo by se  mi, kdyby se  je 
časem podařilo opravit. To by mohlo být reálné. 
Například od  nádraží kolem Bonasusu k  domovu 
důchodců, tam je to teď úplný tankodrom. Otázkou je 
také stavební projekt v oblasti bývalé Resonanční pily – 
co se tam nakonec povede postavit a za jak dlouho, to 
uvidíme. 

Rozhovor děláme na  fotbalovém stadionu, ty jsi 
součástí vedení chlumeckého fotbalového klubu. 
Máš nějakou představu o  tom, jakým směrem by 
se  měl fotbal, potažmo sport obecně v  našem 

městě rozvíjet? Je něco, co bys chtěl posunout dál, 
třeba i z pozice zastupitele?  
Ono to není jenom o fotbalu. Jak jsem říkal, měl jsem 
v  dětství sen, že se  z  Chlumce stane jednou velké 
město, jako je Hradec nebo Pardubice, a  budeme tu 
mít všechno, což je samozřejmě absolutně nereálné. 
Ale všechno je o  penězích a  chuti lidí je najít, něco 
pomocí nich budovat a  starat se  o  to. Existuje tu 
hokejbal, florbal, basketball, ping pong… mně by 
se  líbilo, kdyby každý z nich měl dostatečné zázemí. 
Aby to přilákalo další děti. Na  rovinu, je jedno, který 
sport bude dítě dělat, ale je to lepší, než když bude 
sedět doma. Takže mám takovou vizi, aby byl Chlumec 
pro děti a  mládež uzpůsobený tak, aby si mohly 
vybrat. Ale to se  netýká jenom sportu, ale třeba 
i mažoretek nebo junáka – jde prostě o  to, aby měli 
dostatečné zázemí. Když se  třeba podíváme z  okna 
na  hřiště, kolik tu trénuje dětí, tak vidíš, v  jakém 
hrozném stavu je to hřiště, jak je zničené. Denně se tu 
pohybuje třicet až padesát dětí. A  k tomu padesát 
dospělých. Na hlavním hřišti hrají tři dospělá mužstva, 
to hřiště se sotva stačí zregenerovat. Pro tolik dětí by 
bylo potřeba ještě jedno hřiště, ale není kde ho udělat. 
Nebo postavit hřiště s umělým povrchem. To sice je už 
pod sokolovnou, ale tam zase není pořádné zázemí. 
Když se  tam v  zimě chodí trénovat, musíme tam 
veškeré vybavení převážet. Tohle je pohled z  pozice 
fotbalu, ale stejný problém mají i  ostatní. Prostě by 
se mi líbilo, kdyby u nás v Chlumci mohly děti trávit 
volný čas takto aktivně a spolky měly dobré zázemí. 

Ptala se Hana Živná

MÁTE ZÁJEM VYDAT ČLÁNEK? 

•  Článek pošlete v samostatném textovém dokumentu (formát doc. docx. txt, rtf.). 
•  Dokument pojmenujte stejně jako nadpis článku (NE „článek do zpravodaje“). 
•  Článek prosím neposílejte napsaný přímo v e-mailu! 
•  Každý článek podepište celým jménem. 
•  Článek by neměl přesahovat dvě tiskové strany a 4 přiložené fotografie. 
•  Ke článku přiložte fotografie a obrázky ve formátu jpg. nebo pdf. v co nejlepší kvalitě o 
    velikosti alespoň 1 Mb. 
•  Fotografii pojmenujte stejně jako článek, např. „Výlet do Chlumce1.jpg“ (NE 281549876.jpg). 
•  Textový dokument a přiloženou obrazovou přílohu pošlete na e-mail chlisty@chlumecnc.cz 
•  Prosíme, dodržujte datum uzávěrky! 

Veronika Vejrová 
 Odpovědný redaktor
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Protože často v rozhovorech se zastupiteli zaznívá, že 
dříve jako běžní občané neměli dostatek informací o 
věcech, které projednává zastupitelstvo, rozhodla jsem se 
vám přinášet alespoň stručné zprávy o těch podle mě 
nejzajímavějších tématech, kterým se zastupitelstvo 
věnuje. Pravdivost obsahu mých textů lze snadno ověřit  –  
z jednání zastupitelstva je pořizován záznam, nebo se 
občané sami mohou přijít přesvědčit na veřejná jednání. 
Osobní poznámky v závěru textu jsou vyjádřením mého 
osobního názoru jako občanky města. 

Zastupitelstvo na  svém zářijovém zasedání 
odsouhlasilo zrušení Obecně závazné vyhlášky 
o  regulaci provozování hazardních her, která byla 
přijata v  roce 2021. Touto vyhláškou mělo k 1.  lednu 
2025 dojít k zákazu binga, technických her, živých her 
a  turnajů malého rozsahu na  území našeho města. 
Zastupitelstvo tehdy přijetí vyhlášky zdůvodňovalo 
takto:  
    „Cílem této vyhlášky je vytvoření opatření směřujících 
k  ochraně před škodlivými a  nebezpečnými následky 
hraní hazardních her, vytvoření a  udržení příznivých 
podmínek pro bydlení a  život občanů ve  městě, 
spočívající v úplném zákazu provozování hazardních her 
na  území města Chlumec nad Cidlinou, neboť se  jedná 
o  činnost, která má škodlivý vliv na  jejich účastníky 
a  osoby jim blízké a  která tvoří tzv. předpolí činností 
narušujících veřejný pořádek ve  městě, dobré mravy, 
ochranu bezpečnosti, zdraví a majetku.“  

Vě t š i n a s ouča s n é h o z a s t u p i te l s t va m á a l e 
na  provozování hazardu v  našem městě jiný názor, 
a tak po více než dvou a půl letech po přijetí vyhlášky 
odhlasovala její zrušení. Herny tedy mohou na území 
našeho města fungovat i po roce 2024.  
Kolem návrhu zrušení vyhlášky proběhla na  jednání 
zastupitelstva poměrně živá diskuze. Zastánci povolení 
hazardu argumentovali např. tím, že:  
• herny jsou dostatečně zabezpečené a  regulované 
státem,  
• v  souvislosti s  jejich provozem policie neeviduje 
nárůst kriminality,  
• mnohem rizikovější je hazardní hraní na  internetu, 
kam se mnoho hráčů přesunulo,  

• lidé závislí na  hraní automatů tvoří jen malé 
procento ve  společnosti ve  srovnání např. s  lidmi 
závislými na užívání návykových látek,  
• výchova dětí a  mládeže potenciálně ohrožené 
hazardem má být ryze v kompetenci rodiny a město ji 
nemůže suplovat tím, že bude hazard zakazovat,  
• herny nenavštěvují ani tak místní, ale spíše sem 
přijíždějí lidé ze širokého okolí,  
• je krize a  finance plynoucí z  provozování hazardu 
do  městské kasy se  hodí, lze je využít např. 
na  podporu spolků zajišťujících volnočasové aktivity 
pro děti a mládež.  
Odpůrci provozování hazardu v Chlumci, kterých byla, 
jak se později při hlasování ukázalo, menšina, naopak 
argumentovali mj. tím, že:  
• náklady související se zachováním hazardu ve městě 
jsou vyšší než samotný finanční přínos (negativní 
dopady na  sociální situaci hráčů a  jejich rodin, s  tím 
spojené zvýšené riziko exekucí, vztahové a  rodinné 
problémy, náklady na léčbu závislých apod.),  
• peníze z  hazardu jsou neetické a  město tím dává 
špatný příklad dětem a mládeži,  
• závislost lidí na  hazardu zvyšuje riziko současného 
užívání návykových látek těmito lidmi a  s tím 
související riziko nárůstu kriminality ve městě,  
• po  přijetí vládních opatření bude pravděpodobně 
výnos z hazardu pro města o mnoho nižší než dosud 
a v celkovém rozpočtu města tak bude tvořit jen malou 
částku, kterou lze získat do rozpočtu jiným způsobem, 
např. tím, že se město nově nebude finančně podílet 
na  budování infrastruktury v  oblastech bytové 
výstavby, ale bude požadovat plné financování 
po investorech, jak je to běžné v jiných městech,  
• město se může stát centrem hazardu v širokém okolí 
a  díky své strategické poloze u  dálnice sem začne 
jezdit za hazardem ještě více hráčů.  

Původně to vypadalo, že se nakonec hlasování odloží 
do  doby, až bude jasný dopad vládních opatření 
na celkovou výši výnosu z hazardu pro města, nebo že 
se  hlasovat nebude vůbec. Oba tyto návrhy ovšem 
schváleny nebyly, a  proto se  po krátké pauze 
přistoupilo k hlasování. Pro zrušení vyhlášky regulující 
hazard ve městě bylo 13 přítomných zastupitelů, pro 

ZASTUPITELSTVO DALO ZELENOU  
POKRAČOVÁNÍ HAZARDU VE MĚSTĚ
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ponechání vyhlášky hlasovalo 6 zastupitelů. Zda bylo 
toto rozhodnutí správné, č i nikoliv, ukážou 
pravděpodobně následující roky.  

Na závěr mi dovolte pár osobních poznámek. Chci 
věřit, že v dalších oblastech bude naše zastupitelstvo 
ve  svých postojích a  názorech trochu více 
konzistentní. A  že nebude co dva roky rušit to, co 
přijalo, a naopak. To je praxe, kterou známe z nejvyšší 
politiky, ale která v  malém městě, kde dlouhodobě 
vládne koalice napříč všemi politickými stranami 
a hnutími, působí dosti nepatřičně.  

Doufám také, že argumentem případných dalších 
názorových veletočů zastupitelů nebude to, že je právě 
teď krize. Ano, krize jsou, byly a budou. O  tom jsme 

se sami přesvědčili v posledních letech mnohokrát. Je 
proto potřeba s nimi počítat a  rozvoj města plánovat 
dlouhodobě i s ohledem na ně.  

A  opravdu velice doufám v  to, že zastupitelstvo 
navrhne a  odsouhlasí, aby veškeré peníze z  hazardu 
směřovaly do speciálně vytvořeného fondu, ze kterého 
se  bude finančně podporovat činnost spolků 
zajišťujících volnočasové aktivity pro děti a  mládež 
v  našem městě, a  také do  městského zdravotního 
fondu. Takový návrh ostatně zazněl na  jednání 
zastupitelstva z  úst hned několika zastupitelů. Tak 
snad to nebyly jen plané řeči.  

Hana Živná

13 přítomných zastupitelů města odsouhlasilo 
zrušení vyhlášky, 6 zastupitelů chtělo vyhlášku 
zachovat, 2 zastupitelé byli omluveni. Dle mého 
názoru je článek autorky Hany Živné v prvních dvou 
třetinách objektivní, komentující skutečnost. Avšak 
osobní komentář objektivní není, jedná se  o  osobní 
názor autorky, popisuje pochybnost o  správném 
rozhodnutí většiny zastupitelů. Právě proto si dovolím 
na něj reagovat, aby čtenář vstřebal k utvoření si svého 
názoru i další skutečnosti.  

Zastupitelé se  rozhodovali v  době, kdy nebylo 
jasné, jak bude nadále rozdělován zisk z  hazardních 
her do  českých obcí a  do  státní pokladny. 
V současnosti platí klíč, kdy v roce 2022 byla vybrána 
celková daň 17,1 miliardy korun, kdy z technických her 
část činila 10,5  miliardy korun a  z ostatních her 
6,6 miliardy korun. Přepočtem příjmy pro obce byly 
8,4 miliardy korun, zbytek šel do státního rozpočtu.  

  
V  Chlumci nad Cidlinou jsme inkasovali za  rok 

2022 do  svého rozpoč tu 16.842.289 korun. 
Za  posledních 9  let součet výnosů z  hazardních her 
činil pro naše město 91 milionů korun. Aby bylo jasno, 
tento překvapivý zisk pro město nevygenerovaly ty dvě 
zbylé herny, kde je nyní cca 70 hracích zařízení, to ani 
náhodou. Je to proto, že je vše centrálně 

přepočítáváno právě na  počet zařízení a  neskutečně 
velké zisky produkují bohaté velké herny a  kasina 
v  pohraničí a  ve  velkých městech republiky, kde 
nesmyslně utrácí peníze cizinci a  bohatí Čecháčci. 
Proto jsou výnosy pro Chlumec nad Cidlinou tak 
neskutečně výnosné.  

To se nyní rozhodnutím státu změní, a pokud dvě 
herny v našem městě budou zachovány i po roce 2025 
(záleží na provozovatelích), město by mohlo inkasovat 
do svého rozpočtu okolo pěti milionů ročně. Současná 
vláda totiž mechanismus výběru daní z  hazardu 
upravila dramaticky ve  prospěch děravého státního 
rozpočtu, kam půjde 55  % výnosů a  do  obcí pouze 
45 %. Těch 45 % bude ještě rozděleno na 22,5 % mezi 
obce, kde herny zatím povolené jsou – podle počtu 
výherních zařízení a  druhých 22,5  % populisticky 
půjde podle klíče „počet obyvatel“ do všech obcí (opět 
částečně i  k nám). Toto je v  návrhu novely zákona, 
který bude pravděpodobně vládní koalicí protlačen. 
Znamená to tedy, že kdyby naše město vyhláškou 
2kamenné herny zrušilo, přijde každoročně o  cca 
5 milionů korun.  

Tvrzení, že krize jsou a  budou a  město se  s  tím 
musí vypořádat, je laciné víno. Já jsem zažil za  svoji 
28letou éru místostarosty a  starosty jednu čtyřletou 

REAKCE NA ČLÁNEK O POVOLENÍ HAZARDU



13

REPORTÁŽ

ekonomickou krizi. Nebylo to příjemné, protože nám 
v  letech 2008–2011  téměř nezbývaly finance 
na  investice. K  tomu velmi špatný model RUD 
(rozpočtové určení daní). Zvažovali jsme, zda opět 
nesvítit veřejným osvětlením pouze na  křižovatkách 
atd. Jinak řečeno – nyní přichází další vlna ekonomické 
krize a  bude trvat díky zhoršující se  situaci ve  světě 
podstatně déle. Ty již vybrané peníze z  hazardu 
opravdu i v nedávných letech šly na podporu investic 
a oprav do  školských a kulturních zařízení, do oprav 
městského bytového fondu i na podporu sportovních 
a volnočasových aktivit. I nedávno zastupitelé schválili 
zainvestování nového skautského domu s  potřebnou 
infrastrukturou, která přijde v  dnešních cenách na 
20  milionů korun. Zavázali jsme se  k  významné 
podpoře opravy sokolovny, kde i  v případě získání 
státní dotace přiložíme minimálně dalších 25 milionů 
korun, chystají se investice do zvýšení kapacity MŠ i ZŠ 
za  další desítky milionů korun, potřebujeme dořešit 
kanalizace v  Lučicích a  v Pamětníku. V  současnosti 
máme na  spořících účtech k  dispozici 130  milionů 
korun, ale protože za  dva roky končí navždy dotace 
z  EU a  vláda významně škrtá národní dotace, město 
se  brzy může dostat do  situace omezení dalšího 
potřebného rozvoje. Proto se  může potenciálních 
5 milionů korun ročně městu ještě zatraceně hodit. 

  
Že to nevyvažuje rizika závislosti na  gamblerství 

pro naše obyvatele? Opravdu se  situace postupným 
utahováním šroubů proti hazardu významně změnila. 
Ty tam jsou doby, kdy v  každé hospodě kvílely 
a  blikaly ďáblovy strojky, u  nichž stáli kymácející 
se opilci, kteří se druhý den divili, že prohráli výplatu. 
Pro vstup do  stávajících kamenných heren, které 
zbyly, je povinná registrace, lustrování bonity klienta, 
je kontrolována jeho případná insolvence a podobně. 

  
Bohužel se  v  posledních letech dramaticky 

a  nebezpečně přelila klientela závislých na  hraní 
do  on-line prostředí. Na  každém chytrém telefonu 

dnes hlupák může prohrát také vše, co má, třeba dům. 
Hrací konzole k počítačům umožňují simulovat hraní 
v  kasinu i doma z obýváku, s obdobnými světelnými 
i  zvukovými efekty, taková je doba. Dokonce 
vyděračské společnosti nabízejí bonusy v registračním 
poplatku v řádu tisíců korun. Cožpak to zabedněncům 
nedojde, že každý hazardní stroj je naprogramován 
tak, aby navyklý hráč vždycky celkově prohrál? Tohle 
je opravdu nebezpečné i  pro dospívající mládež 
a nikdo proti tomu nebojuje. Je smutnou pravdou, že 
hazard v různých podobách je starý jako lidstvo samo. 
I za éry komunistů se prohrávalo v kartách, v kostkách 
v  tzv. „plátýnku“. Píši rádoby zasvěceně, jako bych 
sám byl gamblerem. Ne nejsem, nikdy jsem nehrál 
a  nikdy hrát nebudu. Domnívám se, že i  v našem 
malém městě ty dvě kamenné herny časem skončí 
kvůli nerentabilitě a  nebude mi to vadit. Vadí mi 
absolutní lhostejnost všech odpovědných složek 
k  fenoménu strašně nebezpečného prostředí v oblasti 
on-line: v  elektronickém bankovnictví, v  lákavých 
nabídkách na  zbohatnutí v  hazardu na  dálku, 
v  kyberšikaně a  podobně. Zavřením dvou zbylých 
nevýznamných kamenných heren u  nás ve  městě 
se  nic nevyřeš í . I  kdyby tam třeba někdo 
z  Chlumečáků chodil, našel by si jiný objekt třeba 
v  Hradci Králové, anebo jednoduše přejde 
do  zmíněného on-line prostředí. Článek jsem napsal 
i  proto, abych nebyl u  čtenáře neznajícího další 
souvislosti za hlupáka, který také hlasoval pro zrušení 
vyhlášky o omezení hazardu ve městě, jako jeden ze 
13. Nebo abych obhájil i doporučující stanovisko členů 
finančního výboru města, které souzní s tím mým.  

Ing. Miroslav Uchytil  
zastupitel města Chlumec nad Cidlinou  

předseda finančního výboru Královéhradeckého kraje
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SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Dobrý den z Domova V Podzámčí, milé čtenářky, 
milí čtenáři, dnes Vám přinášíme pár řádků a obrázky 
ze dvou krásných akcí, které se konaly v měsíci září.  

Nejprve jsme pořádali v  Palackého ulici 
Komunitní den s  rodinou. Užili si ho klienti, jejich 
blízcí i  další lidé z  řad veřejnosti, za  což jsme velmi 
rádi. Svým vystoupením nás potěšila Petra Černocká, 
báječně nám zatančily Country baby a  nakonec 
zahrála kapela SEN (což jsou „senioři energií nabití“ 
a opravdu jsou!).  

Chceme být otevřeným a  přátelským zařízením 
patřícím do zdejší komunity. A tomu mohou napomoci 
i  takové akce, jako byl Den (nejen) seniorů konaný 
v  Říhově ulici. Skvělý hudební program připravil 
Dechový orchestr ZUŠ Chlumec nad Cidlinou pod 
taktovkou Jana Svobody. Vystoupily také mažoretky 
Hvězdičky Olešnice. Ač se jedná o děvčátka (a jednoho 
chlapce) ve  věku už od 6  let, jsou neuvěřitelně 

šikovné(í). Mají jistě skvěle našlápnuto (tedy vlastně 
napochodováno) k  úspěchům jako jejich starší 
k o l e gy ně , k t e r é s e  s t a l y m j . m i s t r y něm i 
a vicemistryněmi světa!  

Milým doplněním bylo nejen u  dětí oblíbené 
malování na  obličej, tvůrčí dílna a  samozřejmě 
i občerstvení v podobě koláčků a grilovaných párků. 

Vyšlo nám krásné počasí a věříme, že kdo přišel, 
hezky si to užil. Ani jedna akce by se  neobešla bez 
přičinění našeho skvělého personálu. Pomohli také 
manželé a děti některých pracovnic. Všem, kdo se na 
akcích podílel, velké DÍKY.  

Kdo nedorazil, bude mít příležitost zase příště. 
Určitě zase něco vymyslíme.  

Za Domov V Podzámčí Soňa Vodičková  
sociální pracovnice

AKCE (NEJEN) PRO SENIORY
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Chlumečtí loutkáři začali psát svůj novodobý 
příběh v  roce 1983, kdy započal své aktivity pod 
vedením slečny Romany Pavlíčkové v  tehdejším 
Městském domě pionýrů a mládeže Dětský loutkářský 
soubor. A  to jí tenkrát bylo necelých 19  let, právě 
odmaturovala na  Střední pedagogické škole v  Nové 
Pace a  byla připravena na  kariéru učitelky mateřské 
školy. Původně jsem chtěla psát o  loutkářích a  jejich 
narozeninách, jenže jsem tu dobu s  nimi nezažila. 
Ano, lze ledacos dohledat, vyčíst. Ale proč, když v naší 
blízkosti žije kompetentní osobnost, a  proto jsem 
raději položila BcA. Romaně Hlubučkové několik 
otázek. 

Romano, čím vším vlastně nyní jsi?  
Jsem hlavně ředitelkou mateřské školy, učitelkou 
literárně-dramatického oboru, ale také manželkou, 
matkou, dcerou, ráda jsem také cestovatelkou, 
pejskařkou, čtenářkou… Záleží, v  jaké fázi dne nebo 
týdne se  nacházím, někdy se  snažím zvládnout více 
rolí najednou. A  v těchto dnech také hlavně 
organizátorkou již 17.  ročníku festivalu Loutkobraní 
a oslav 40 let loutkářů v Chlumci nad Cidlinou. 

Kdy jsi v  sobě objevila předpoklady pro svět 
loutek a celkově divadla? Jakou roli sehráli rodiče 
a Tvé okolí?  
V dětství jsem chodila do divadelního kroužku, který 
vedla paní učitelka a výborná herečka Jiřina Nováková, 
chodila jsem do souboru Klicpera, kde se mnou hrával 
i  můj tatínek. Také jsme s  přáteli tvořili vlastní 
autorská představení divadla malých jevištních forem, 
což byl fenomén té doby. S  loutkovým divadlem jsem 
se  seznámila až později. Po  střední škole jsem 
se  poprvé účastnila jako seminaristka Národní 
přehlídky Loutkářská Chrudim a  loutkové divadlo mě 
okouzlilo svou variabilitou, možnostmi sdělení. 
Loutkové divadlo nejsou jen maňásci nebo marionety, 
ale i  animované předměty, stínohra, vytvořené 
jednoduché loutky, které mohou sdělovat příběhy 
podstatné i  triviální. Stačí jen využít svou fantazii 
a  tvořivost. A  to je výzva přímo kouzelná. Navíc jsem 
měla štěstí na  setkávání s  výbornými pedagogy 
a lektory. 

Co se  tenkrát v  tom třiaosmdesátém vlastně 
událo?  
Určitě spousta důležitých událostí v  mém životě, 
odmaturovala jsem, nastoupila do  svého prvního 
místa a začala vést svůj první dětský loutkářský soubor 
při Domě dětí v Chlumci n. C. 

Vím, že Tě v  té době přitahovaly i malé jevištní 
formy.  
Ano přitahovaly mě proto, že se  jednalo o  komorní 
způsob divadla, který nevyžaduje pro svá sdělení 
velkou scénu, výpravu a  podobně. Důležitá je 
nápaditost, možnost vyjádřit se k tématům kolem nás. 
My se soustředili hlavně na ekologii, vztahy mezi lidmi 
a  využívali k  tomu formu bajek. Při kulturním domě 
jsme založili náš soubor Echo. Byli jsme dobrá parta 
a  společně vytvořili a  sehráli 3 autorské inscenace: 
U nás v lese, V mraveništi a Řeka čaruje. Byla to krásná 
doba, která skončila vdáváním, ženěním a stěhováním, 
dětmi… Zkrátka nám nastala další etapa života. 

Láska k  divadlu pokračovala v  chlumecké ZUŠ. 
Bylo to logické vyústění Tvé cesty nebo náhoda? 
Asi dobrá shoda okolností, když mi pan ředitel 
Neuman nabídl, ať vedu po  paní učitelce Novákové 
dramatický obor, a dovolil mi zaměření na alternativní 
a  loutkové divadlo. Takže jsem své děti z  kroužku 
převedla do  LŠU, můj koníček se  mi stal také 
povoláním, které si vyžadovalo vzdělávání. Začala 
jsem se  více věnovat odbornosti a  absolvovala 2letý 
kurz v  Jaroměři na  dramatickou výchovu a  dětské 
divadlo, semináře a kurzy, po pár letech vystudovala 
na  DAMU katedru dramatické výchovy a  dál 
se  vzdělávám, protože i  loutkové divadlo a  dětské 
divadlo se stejně jako doba rychle vyvíjí a já chci svým 
žákům nabídnout co nejvíce. 

Mnoho je zaznamenáno v divadelních kronikách 
chlumeckých loutkářů. Jak vznikaly, kdo je vedl 
a vede, dá se do nich nahlédnout?  
Ano, kroniky jsou, stále je vedeme. Jsou naší pýchou, 
za pomoc s jejich vedením děkuji všem svým žákům. 
A na Loutkobraní si v nich moji bývalí žáci i veřejnost 
mohou s chutí zalistovat, zavzpomínat… 

ČTYŘICÁTINY CHLUMECKÝCH LOUTKÁŘŮ  
ANEB ZÁZRAKY ROMANY HLUBUČKOVÉ
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Jsi známá svými autorskými miniaturami, 
drobničkami. Kolik jsi napsala a  vytvořila 
inscenací?  
Za těch 40  let… hodně… ročně 3–6  hlavních 
představení, festivalové projekty, vánoční projekty, 
individuální výstupy, mezioborové projekty, tohle si 
možná někdy spočítám. 

A  jsme u Loutkobraní, kterým se  těšíme od roku 
2005. Tvoje dítě pro děti i dospělé, pro loutkářské 
i  neloutkářské soubory. Jistě jsi hrdá na  tento 
počin. , 
Jsem. Při prvních ročnících mě ani nenapadlo, že 
z  toho vznikne taková akce, která bude jednou 
součástí festivalu Klicperův Chlumec. A  moc děkuji 
všem, kteří mi v  průběhu těch let pomáhali 
s  organizací, rodině, malým i  velkým loutkářům, 
rodičům, kolegyním, přátelům za úžasnou spolupráci. 
Bez nich by to nešlo. Pořádat takovou akci je 
organizačně náročné, aby všechno klaplo, navazovalo, 
fungovalo tak, jak má. Jsem ráda, že od  prvních 
ročníků, na kterých vystupovaly pouze naše soubory, 
můžeme nyní zvát milé hosty, další amatérské soubory 
a  tím rozšířit nabídku pro dětské i  dospělé diváky. 
Přitom se  stále snažíme, aby Loutkobraní mělo 
pohodovou atmosféru plnou setkávání s  loutkami, 
divadlem, zábavou… 

Se svými soubory se  účastníš mnoha přehlídek 
a soutěží, nejde jen o Loutkářskou Chrudim. Jak si 
vedete?  
Myslím, že velmi dobře. Jsem ráda, že každý rok 
dokážeme hrát na přehlídkách například Dětská scéna, 
Loutkářská Chrudim, ZUŠ, že se o nás ví a loutkáři ZUŠ 
Chlumec mají dobré jméno. Máme v  naší ZUŠ 
talentované a šikovné děti. 

Co potřebují chlumečtí loutkáři ze všeho nejvíce 
a co jim popřát k letošním oslavám?  
Loutkáři si vždy přeji, ať se  jim nezamotají nitě, 
nezapomenou text, nespadne scéna… A co si přejeme 
my? My si to přejeme taky a  navíc, abyste přišli 
na letošní Loutkobraní a abyste nás podporovali svým 
potleskem a přízní ještě dalších 40  let nebo 60, ať to 
máme za 100! A  nikdy se  neurazíme, když donesete 
něco dobrého (naši loutkáři jsou pěkní mlsouni) … 
Často si vzpomenu na  hlášku z  jedné loutkové hry: 
„My se máme, že se máme“, jsem ráda, že „se máme“. 

Děkuji za  Tvoje poutavé odpovědi a  připojuji 
se  s  přáním mnoha povedených vystoupení pro děti 
a dospělé. 

Veronika Vejrová  
Klicperův dům
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Knižní trh má stále co nabídnout. Nabídky jsou 
opravdu bohaté. Máme spousty tipů i  od  našich 
čtenářů. Představíme si některé z nich. I když některé 
spisovatele netřeba představovat, protože neustále 
kolují mezi čtenáři. 
Jaromír Jindra – Karel IV. Vzpoura vévodů 
Matouš Rozoumek, kdysi dvořan Jana Lucemburského, 
narazí na  stopy chystané vzpoury vévodů. Cílem je 
sesadit Karla IV. z trůnu panovníka Svaté říše římské… 
Luisa von Kamecke – Hvězdy nad statkem 
Falkensee 
V  Německu se  pozvolna upevňuje systém, budovaný 
stranou NSDAP pod vedením Adolfa Hitlera. Změny 
se  postupně dotýkají každého obyvatele Německa. 
Isabella von Bargelow, další z žen na statku Falkensee, 
si vyhlédla mladého hraběte a  těžce nese zklamání 
z toho, že si ho nemůže vzít… 
Anna Johannsen – Dívka na pláži 
Hlavní komisařka Lena Lorenzenová řídí rozsáhlou 
pátrací akci po  čtrnáctileté dívce na  severofríském 
ostrově Föhr… 
Oliver Pötzsch – Hrobník a dívka 
Přeneseme se do Vídně roku 1894. Inspektor Leopold 
von Herzfeldt vyšetřuje kuriózní případ, kdy 
v umělecko-historickém muzeu byla nalezena mrtvola 
slavného profesora. A  nabalzamovaná přesně podle 
staroegyptských klasických postupů… 
Lucie Jehličková – Kapitánova čest 
Historická romance z viktoriánské Anglie… 
Jan Kotouč – Hrdinové českých zemí 
V  polovině devatenáctého století svět postihla 
katastrofa. Některé části zemského povrchu byly 
vymazány, hladiny oceánů se zvedly, zanikly celé státy, 
jiné vznikly. Jedním z  nich bylo Česko-slovenské 
království… 
Eva Dolejšová – Feťáci 
Tato kniha pojednává o  drogově závislých a  také 
o  tom, jak může drogově závislý člověk zničit sebe 
i své nejbližší… 
Tori Whitaker – Holky z Detroitu 
Melanie Barnettová je zaměstnaná v  marketingovém 
oddělení palírny kentuckého bourbonu. V  tajné 
zásuvce automobilového veterána Jordana MX, 
šarlatově rudého sporťáku a  symbolu jazzové éry, 
kterého jí odkázala její prapraprateta Violet, objeví 
ohmataný deník… 

Marie Horová – Jak se do lesa volá 
Původní česká detektivka. 
Helen Fieldsová – Jako stín 
Edinburské kriminální oddělení má plné ruce práce 
s případem únosce, kterého svědci popisují spíš jako 
stín než jako opravdového člověka… 
Tom Hillenbrand – Ďábelské ovoce 
Kuchař Xavier Kieffer vede poklidný život v  dolním 
městě Lucemburku. Když však v jeho restauraci dojde 
k  úmrtí známého gastrokritika, všechen klid je ten 
tam… 
Tove Ditlevsenová – Kodaňská trilogie  
Kniha zavede čtenáře do  Kodaně mezi třicátými 
a  sedmdesátými lety dvacátého století. Tove 
Ditlevsenová vypráví svůj životní příběh. Příběh ženy 
pocházející z obyčejného dělnického prostředí, odkud 
se snažila co nejdříve uniknout do světa literatury… 
Angela Marsonsová – Spletité lži 
Jedinečný a  napínavý příběh od  královny současné 
krimi. Inspektorka Kim Stoneová už viděla ledacos, ale 
pohled na  oběť, která se  našla v  místní průmyslové 
zóně, jí opravdu vyrazí dech… 
Natasha Lesterová – Pařížská švadlena 
Román o mladé ženě, její snaze získat uznání a dobýt 
svět dosud vyhrazený jen mužům. Před německou 
armádou je nucena uprchnout z  Francie mladá 
švadlena Estella Bissettová. S pár franky, šicím strojem 
a  vlastním originálním modelem zlatých hedvábných 
šatů se ocitá v New Yorku… 
Lenka Chalupová – Svatojánské ořechy 
Strhující román Lenky Chalupové volně navazuje 
na  úspěšné tituly Kyselé třešně a  Páté jablko. Je 
završením trilogie z poválečného Přerovska. 
Karel Štorkán – Kronika katů Mydlářů 
Nahlédneme do  tajemství Jana Mydláře, vzdělance 
a doktora medicíny, který se řízením osudu, ale hlavně 
kvůli své lásce k povětrné Dorotce, stal staroměstským 
katem… 
Tony Parsons – Lidé odvedle 
Proč se Lana cítí tak hrozně nesvá a na svůj nový život 
v ráji si na rozdíl od manžela těžko zvyká? 
Dominik Dán – Noc temných lží 
Vražda je vražda, jenže když jsou do ní zapleteni lidé 
z  nejvyšších míst a  je zavražděna prominentní 
prostitutka, musí jít víkendové radovánky stranou… 
Kiera Cassová – Tlukot tisíců srdcí 

VYBÍRÁME Z KNIŽNÍCH NOVINEK
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Princezna Annika žije pohodlný život, ale žádný 
přepych nemůže změnit skutečnost, že svůj osud 
nemá pod kontrolou. Román z edice Young Adult. 
Soledad Romero Marino – Hurá, chyba!  
Ilustrovaný přehled objevů, které spatřily světlo světa 
díky chybě. 
Jan Kafka – Po vlastních po vlasti 
Veselý výletník, tipy na  několik kratších či delších 
výletů. Tentokrát především pro milovníky skal 
a kamenů. 
Kiran Millwood Hargrave – Julie a žralok 
Příběh léta, kdy Julie málem ztratila svou mámu 
a  našla žraloka staršího než stromy… Julie se  svými 
rodiči přijela na  odlehlý ostrov v  Severním moři, 
daleko od  domova v  Cornwallu. Táta přijel za  prací, 
máma je odhodlaná najít nepolapitelného žraloka 
grónského… 
Laura Brownová – Kouzelná trojčata 

Příběh pro naše nejmladší čtenáře o trojčatech Emilce, 
Gábi a  Klárce žijících ve  stromovém domě v  lese 
se svým malým bráškou Tobíkem a tatínkem doktorem 
Tlapkou, který pomáhá zvířatům… 
Linda Chapmanová – Bella hledá domov 
Najde Bella, hrdinka příběhu pro malé čtenáře, nový 
domov? 
Tamzin Merchantová – Kordélie a kloboučníci 
Příběh plný překvapení a  dobrodružství, ve  kterém 
nás hlavní hrdinka Kordélie zavede do světa kouzel… 
Klára Smolíková – Devět malých zahradníků 
Ilustrovaný průvodce zahradničením pro děti… 

Jana Tichá  
vedoucí městské knihovny a TIC

Zprávy z městské knihovny

Městská knihovna bude z důvodu revize knihovního fondu  
od 30. 10. 2023 do 16. 11. 2023 uzavřena. 

Z tohoto důvodu nebude možné zakoupení vstupenek do Klicperova domu.  

Pokladna Klicperova domu je otevřena vždy hodinu před představením dle stávajícího programu. 

Děkujeme za pochopení. 
Jana Tichá  

vedoucí městské knihovny a TIC
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Jak jsem předeslala minule, představím další pluh 
ze  sbírky našeho muzea. Jedná se  o  hákový pluh 
se  dvěma radlicemi. Oproti hákovému pluhu 
představenému v  minulém čísle se  jedná o  další 
„vývojový krok“ a  můžeme na  něm pozorovat určitá 
vylepšení. Proto si na  tomto místě dovolím učinit 
osobní vyznání. Č ím déle se  pohybuji mezi 
historickými předměty a  seznamuji se  s  jejich 
fungováním a  pozoruj i je j ich dalš í a  dalš í 
zdokonalování, musím před našimi předky smeknout 
onen pomyslný klobouk. Co oni všechno nevymysleli! 
Samozřejmě si chtěli v  první řadě usnadnit práci 
a ulehčit si tu neskutečnou dřinu, ale já obdivuji, jak 
byli nesmírně chytří a vynalézaví! Další obdivuhodnou 
věcí, pro kterou si jich vážím a  kterou jsme mohli 
pozorovat už při prohlídce jařma, je zdobení předmětů 
každodenní potřeby. Například ozdobení pluhu řezbou 
určitě nemělo vliv na kvalitu orby, ale myslím, že mělo 
vliv na kvalitu života. Naši moudří předchůdci věděli, 
že pokud se obklopí hezkými věcmi, bude i jejich život 
o něco lepší.  

Proto nás asi nepřekvapí, že dnes představovaný 
pluh bude o něco dokonalejší než ten předešlý, a navíc 
zdobený řezbou. Jedná se  o  potažní hákový pluh, 
na  jehož konstrukci bylo vedle dřeva použito 
i  množství kovových částí. Hřídel pluhu je dřevěný 
a  nese stopy zeleného nátěru. Právě na  jeho vrchní 
části je umístěna jednoduchá řezba. Na  bok hřídele 
jsou železnými šrouby připevněny kovové kleče, které 
mají na  svých koncích dřevěné rukojetě. Podobnou 
rukojetí je zakončena i kovová páka sloužící k natáčení 
dřevěného trámku pod hřídelem, na  kterém jsou 
připevněny dvě radlice. Poloha natočení trámku, 
a tedy i poloha radlic se zafixuje tím, že se páka zasune 
do  jednoho z  výřezů v  kovovém oblouku spojujícím 
obě kleče.  

Dalším výrazným rozdílem, a  tedy i  vylepšením 
jsou plužňata, která nahradila běhounek a stejně jako 
on sloužila k podpírání hřídele. Plužňata jako součást 
pluhu byla již ve své době nezastupitelná, a proto byla 
používána na každém hospodářství. Umožňovala lepší 
vedení pluhu a snadnější orbu. Ústup plužňat začal až 
počátkem 20.  století, neboť některé moderní pluhy 
byly konstruovány tak, aby se  daly zapřahat bez 

plužních koleček. U  starších pluhů s  dřevěným 
hřídelem byla i plužňata vyráběná ze dřeva. Plužňata 
na  našem pluhu mají dvě stejně velká dřevěná kola 
se železnými ráfy, která jsou nasazena na nápravě. K ní 
je upevněno zhlaví se  zářezem pro uložení hřídele, 
který byl s  kolečky spojen houžví. Houžví se nazýval 
kruh na  řetězu, který spojoval plužní kolečka 
s  hřídelem oradla. Název dostal podle původní 
podoby, kdy to byl prstenec spletený z  houžve čili 
z  prutu zkrouceného jako provaz. Dalšími částmi 
plužňat jsou drábec, pojížďka, tlamka, svorník, branka 
a  příhonka s  háčkem. Pro regulaci směru orby 
se  později používal ještě samovod, což byly řetízky, 
které byly předním koncem zavěšeny na  nápravě 
a  zadním se  zapínaly do  háčků horizontální příčky 
na hřídeli.  

Na závěr musím krom toho, co jsem napsala 
v úvodu, uznat, že naši předci vymýšleli pro nové věci 
trefné a výstižné názvy.  

Helena Krátká 
vedoucí Městského muzea Loreta

MUZEUM LORETA PŘEDSTAVUJE PŘEDMĚT ZE SVÉ SBÍRKY  
- HÁKOVÝ PLUH DVOURADLIČNÝ-
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Dne 5. 9. 2023 se žáci 9. C zúčastnili vzpomínkové akce Kameny zmizelých a uctili tak památku chlumeckých 
občanů, kteří se stali obětí holocaustu. Žáci této třídy měli možnost v minulém školním roce navštívit vyhlazovací 
koncentrační tábor v polské Osvětimi. Osobní účastí při těchto konkrétních akcích si mladí lidé uvědomují hrůzy 
doby, která se nesmí více opakovat. 

PROJEKT „PAMĚTI NÁRODA - PŘÍBĚHY NAŠICH SOUSEDŮ" 

Žáci 8. B se zapojili do projektu „Paměti národa – Příběhy našich sousedů“. Děkujeme chlumeckému občanu 
panu Janu Baldíkovi, že se s námi podělil o své vzpomínky z dětství na rodné Moravě v období druhé světové války. 
Jeho vzpomínání bude zpracováno do  reportáže, kterou budou žáci nahrávat v  pardubickém rozhlase. Tato 
nahrávka, vytvořená prezentace a vernisáž budou chlumecké veřejnosti představeny v listopadu. 

VZPOMÍNKOVÁ AKCE „KAMENY ZMIZELÝCH"

CHLUMECKÁ ŠKOLA SE HLÁSÍ

Prázdniny uběhly jako voda a školní lavice se opět 
zaplnily. Tradičně jsme prvňáčky přivítali před školou 
a  začátek školy jim pomáhají zvládnout spolužáci 
z devátých tříd.  

V  letošním školním roce jsme otevřeli čtyři třídy 
prvňáčků. Jsou méně početné, protože v každé z nich 
je zařazeno dítě s podpůrným opatřením a asistentem 
pedagoga. Spolupráce učitelů a asistentů pedagoga je 
ve škole velice dobře nastavena.  

Během prázdnin jsme do školy přijali desítku žáků, 
kteří se do Chlumce a okolí přistěhovali.  

Od jara probíhala rozsáhlá rekonstrukce velké 
tělocvičny, přes léto bylo vybudováno další oddělení 
školní družiny. Samozřejmostí je oprava nábytku, 
lavic, výmalba tříd a generální úklid. Poděkování patří 
zřizovateli, městu Chlumec nad Cidlinou, za výbornou 
spolupráci a podporu.  

Školu posouváme také v  souvislosti s  celo-
společenským rozvojem moderních technologií. 

Od nového školního roku funguje docházkový systém, 
zavedli jsme elektronickou žákovskou knížku a veškerá 
komunikace mezi školou a  zákonnými zástupci bude 
probíhat prostřednictvím programu Bakaláři.  

Jsme si vědomi, že všechno nové přináší i  určité 
komplikace a  problémy. Ty jsme připraveni řešit. 
Chceme být školou otevřenou pro komunikaci 
a budeme rádi za každé náměty a slušné připomínky.  

V  letošním školním roce začne renovace oken  
historické budovy. Vzhledem k  tomu, že vše bude 
probíhat za provozu, prosíme o toleranci a pochopení. 
Ani pro nás to nebude jednoduché zorganizovat.  

Co si popřát do nového školního roku? Přála bych 
si spokojené učitele, žáky a jejich rodiče. 

                                                                                        

Mgr. Gabriela Masláková 
ředitelka školy

ŠKOLA SE HLÁSÍ
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CHLUMECKÁ ŠKOLA SE HLÁSÍ

ŠKOLNÍ PARLAMENT 

Další školní rok své činnosti zahájil školní 
parlament. Žáci společně vyslechli poselství loňských 
deváťáků, které zanechali v písemné podobě pro své 
následovníky. Těšíme se na spolupráci s vedením školy 
a všechny akce, které budeme pořádat. Deváté ročníky 
mají za  sebou úspěšné uvedení nových prvňáčků 
na  start jejich školní docházky. Ve  spolupráci budou 
následně pokračovat. 

Mgr. Hana Jadrná 

EXKURZE ZOO PRAHA                          
TŘÍD 8. C A 8. D 

21. září jsme absolvovali v rámci výuky přírodopisu 
exkurzi do  ZOO v  Praze. Počasí bylo velmi příznivé, 
a  tak jsme mohli vidět řadu zvířat v  akci při hrách 
nebo krmení tučňáků. Jedním z  velkých zážitků byl 
dvojitý útěk a  následný odchyt čápa marabu čtyřmi 
statnými ošetřovateli. Prohlédli jsme si nové pavilony, 
jako například vloni otevřený pavilon goril nebo 
Papouščí stezku, která procházela několik let řadou 
úprav. Zážitkem byl také přímý vstup do  výběhu 
klokanů a některých voliér ptáků, kde jsme byli s jejich 
obyvateli v  přímém v  kontaktu. Zaběhali jsme si 
na  zkušební běžecké dráze. Někdo si vyzkoušel 
rychlost želvy (3 km/h), jiný běžel jako vydra (15 km/
h), ale našel se  mezi námi i  daman (28  km/h). Ale 
i mezi zvířaty jsme objevili lenochy. Tradičně unavené 
byly kočkovité šelmy, které se  povalovaly ve  svých 
výbězích, a kupodivu i  lemuři, ti ze svých těl vytvořili 
doslova chlupatou kouli.      

Ing. Michaela Černá
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MATEŘSKÉ ŠKOLY

Prázdniny utekly jako voda a už tu máme podzim. 
Po prázdninách nás ve školce opět přivítaly usměvavé 
paní učitelky a  také nový pan učitel. Školka byla 
vyzdobená, všechno bylo naklizené, upravené 
a provoněné úklidovými prostředky.  

V  září jsme přivítali v  naší školce celkem 36 
nových dětí. Podzim je pro nové děti především 
o  adaptaci, seznamování se  s  novými kamarády 
a novým prostředím mateřské školy. Starší děti a paní 
učitelky se  jim snažily začátky v  mateřské škole co 
nejvíce usnadnit, aby ranní slzičky co nejrychleji 
opadly.  

Září a říjen je v naší mateřské škole také mimo jiné 
obdobím, kdy se  seznamujeme s  nejbližším okolím 
a vůbec celým naším městem. A tak jsme navštěvovali 
důležitá místa a budovy ve městě – například Městské 
muzeum Loreta, zámek Karlova Koruna a  také 
městskou radnici, kde jsme si s  panem starostou 
zazpívali známou místní písničku „Ten chlumecký 
zámek“.  

V  letošním školním roce se  opět zapojíme 
do  několika projektů. Hlavně už tradičně to bude 
projekt „Se Sokolem do života“, abychom utužili svoje 
zdraví a  tělesnou zdatnost, a  také nový celoroční 
projekt „Malá technická univerzita“. Určitě získáme 
hodně nových a  zajímavých informací a  ještě si 
užijeme spoustu zábavy a legrace. 

Děti z MŠ Beruška

NOVÝ ŠKOLNÍ ROK V BERUŠCE         
  www.msberuska-chlumec.cz

Berušky

Koťátka

Kuřátka

Včeličky

Sluníčka

Včeličky
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Je tu podzim.  
Ačkoliv jsme zvyklí, že bývá plný deště, plískanic 

a někdy i  ranních mrazíků, tak ten letošní nás pěkně 
překvapil nádherným letním počasím.  

A tak si dětí z naší MŠ U Zámku mohly dostatečně 
užívat skákání, lezení a  běhání na  krásné školní 
zahradě. A  abychom zahradu využili také k  poučení 
a  výuce, pozvali jsme si na  návštěvu „malé 
hospodářství“. Jednoho dne u  nás zaparkovala bílá 
dodávka a před užaslými dětmi z ní vystoupily nejen 
dvě chovatelky zvířat, ale také oslík, kůň, slepice, 
kachna, králík, křeček!  

Na trávě se začalo sušit seno, objevilo se všelijaké 
krmení pro zvířata, ale také košík na  brambory, 
bandasky na mléko, hrábě a vozík na seno.  

Určitě si dovedete představit to nadšení všech dětí. 
Ať malé, nebo větší, všechny se  pustily do  hrabání, 
vybírání brambor, některé si zahrály na  koníky 
a  povozily svoje kamarády na  seně ve  vozíku – 
žebřiňáku.  
A jaká byla jejich odměna?  
No přece jízda na  koni a  na  oslíkovi a  také spousta 
dobré nálady a legrace! 

kolektiv MŠ U Zámku

MALÉ HOSPODÁŘSTVÍ  
NA ŠKOLNÍ ZAHRADĚ
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Z ČINNOSTI ŠKOL

Studium na  SŠTŘ Nový Bydžov umožňuje všem 
bez ohledu na věk nebo stupeň získaného vzdělání si 
doplnit vzdělání či prohloubit své znalosti a  získat 
ve finále výuční list.  

Pro tento školní rok nabízíme volná místa 
v  o b o re c h Ku c h a ř - č í šn í k , C u k r á ř, Ře z n í k , 
Automechanik, Autoelektrikář, Opravář a  diagnostik 
zemědělské techniky.  

Místa v oboru Elektrikář-silnoproud jsou pro tento 
školní rok již beze zbytku zaplněna. Je však možné si 
podat předběžnou přihlášku pro příští školní rok. 
A jak studium probíhá?  

Studium je organizováno formou konzultací 
zpravidla 1 krát za 14 dní, většinou v pátek. Po  celou 
dobu studia mají studenti též k  dispozici studijní 
materiály na vzdělávacím portálu školy.  

Podle stupně vzdělání, které zájemce získal 
v  předchozích letech, je stanoven rozsah studia. 
Ve  většině případů se  jedná pouze o  absolvování 
studia a zkoušek z odborných předmětů během 1 roku. 
Pro řadu účastníků ale není problém absolvovat 

studium celého oboru včetně všeobecně vzdělávacích 
předmětů. A  to nejčastěji v  rozsahu 2  let. Tímto 
studiem získají střední vzdělání, které jim osvědčuje 
výuční list a vysvědčení o závěrečné zkoušce.  

Součástí výuky je odborný výcvik v  termínech 
na konci června a konci srpna. Svou náplní procvičuje 
dovednosti nutné pro složení praktické části závěrečné 
zkoušky v moderně vybavených dílnách školy.  

Závěrečné zkoušky potom účastníci konají 
v  zářijovém termínu. Problémem ale není i  využití 
termínů v prosinci či v červnu daného školního roku.  
Uzávěrka přihlášek je 27. října 2023.  
Bližší informace o časových a finančních podmínkách 
studia podá Mgr. Jiří Zahradník (tel.: 724  766  115, 
sstrnb.zahradnik@seznam.cz)  
nebo Ing. Martina Bydžovská (tel.: 602  548  635; 
sstrnb.mbydzovska@seznam.cz).  

Mgr. Jiří Zahradník 
zástupce ředitele

VZDĚLÁVÁNÍ DOSPĚLÝCH POKRAČUJE  
I VE ŠKOLNÍM ROCE 2023/2024

Nový školní rok je hned od  počátku poměrně 
netradiční, a  to opravdu velkým množstvím změn. 
O co se konkrétně jedná a jaký ten nový rok bude, nám 
prozradil Mgr. Vladimír Blažej, ředitel školy. 

Kolik žáků nakonec na školu nastoupilo?  
První počet nastoupivších žáků, který jsme vykazovali 
k 4. září, byl pro nás až neuvěřitelný. Škola evidovala 
601 žáků, což je 92 % úřední kapacity školy. To je nyní 
ale spíše virtuální číslo, protože k  této kapacitě nám 
chybí zejména nové dílenské prostory, ty stávající 
doslova praskají. V  červnu před prázdninami jsme 
pracovali s číslem 480, nyní jsme tedy v září měli o 120 
žáků více, přičemž tříd bylo 24. Průměr žáků na jednu 
třídu vzrostl na 25,04.  
Jak zvládáte tento počet? Má to nějaká úskalí? 
Zvládáme, ale logistika výuky je nemilosrdná. Jak jsem 
již řekl, chybí nám dílenský objekt v Hlušicích, věřím, 

že zde je už stavba na  dobré cestě, adaptovali jsme 
celé patro v  budově školy v  Novém Bydžově 
na  Masarykově náměstí, kde našli prostory naši 
mechanici v  oblasti montáží a  demontáží a  v oblasti 
elektrotechniky, elektromobility a  diagnostiky. 
Do toho nám zářijovou situaci zkomplikovala odložená 
dodávka nábytku, díky tomuto zpoždění jsme doposud 
neaktivovali dvě počítačové učebny, což je pro tvůrce 
rozvrhu a  mé zástupce poměrně sofistikovaný 
problém. Pokud se  týče stravování, tak obě naše 
jídelny jedou na 100  % kapacity, domov mládeže je 
naplněn rovněž na 100 % kapacity, je zde ubytováno 
90 žáků. Velké hemžení nastalo i  ve  středisku 
v Chlumci nad Cidlinou, umístit první ročníky cukrářů 
a  kuchařů na  jednotlivá pracoviště vyžaduje velkou 
dávku hlubokého zamyšlení. Rovněž kapacita školních 
budov pro teoretické vyučování už nemá praktické 
žádné rezervy. 

ŠKOLNÍ ROK 2023/2024 ZAČAL V SŠTŘ S ŘADOU ZMĚN
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Zapojily se do výuky i ukrajinské děti? Bude jim 
škola nějakým způsobem pomáhat pro snadnější 
začátek?  
Ukrajinských žáků je ve  škole 17, co je problém, je 
rozdílná úroveň jazykových znalostí. Ty posuzují naši 
pedagogové a škola vytvoří systém vzdělávání tam, kde 
to bude potřeba. Trochu cítíme rozdíl mezi přístupem 
těch, kteří k  nám přišli před šesti lety, a  některými 
současnými, ti první byli rozhodně motivovanější 
a na řadu z nich mnozí velmi rádi vzpomínáme. Věřím, 
že se vše dá do odpovídajícího stavu co nejdříve.  
Sice je teprve začátek roku, ale co se už ve  škole 
odehrává?  
Do školy přišlo osm nových pedagogů a  také ti 
staronoví, například po  mateřské. Samozřejmě 
příchodů je více než odchodů, to souvisí s  výše 
uvedeným počtem žáků. Takže zde je samozřejmě 
velká práce pro jejich mentory. Připravujeme naši 
největší investiční akci, kterou má být stavba 
dílenského objektu v Hlušicích, vedle toho realizujeme 
nemalou rekonstrukci hlavní budovy v  Novém 
Bydžově v  ulici Dr. M. Tyrše. Před podpisem je 
smlouva s  Dopravní fakultou Univerzity Pardubice, 
č iníme řadu modernizací výukových prostor 
a  vybavení, před námi je řada akcí vzdělávacího, 
společenského a  PR zaměření, kromě jiného stavba 

nákladního vozidla TATRA a účast na dalším ročníku 
RALLY DAKAR. 
Jaké další akce škola v  tomto školním roce 
plánuje?  
My už máme tradiční kalendář, řadu soutěží, akcí, 
exkurzí a činností pro základní školy. Spolupracujeme 
s  řadou profesních subjektů, z  čehož plyne i  účast 
na  různých přehlídkách, v  září to byly třeba krajské 
d ož í n k y. N a še s v á řeč sk á ško l a p ř i p r av u j e 
SVARCENTRUM-cup pro žáky středních škol, nultý 
ročník je na  programu v  říjnu. Před námi je další 
ročník vzdělávání dospělých včetně Týdne vzdělávání 
dospělých v Jičíně, účastníme se deseti burz středních 
škol. Rozhodně se nenudíme, myslím, že naše webové 
stránky, Facebook či Instagram budou plné zpráv. 
Bohužel naše činnosti nám komplikují různé 
diskutabilní novely v  legislativě, za  všechny mohu 
jmenovat problematiku dohod v  rámci nového znění 
Zákoníku práce. A  pokud čtu některé úvahy 
o odborném školství ze strany těch, kteří vůbec netuší, 
co a proč se v něm odehrává, je mi emočně smutno. 
Naštěstí máme rozumného zřizovatele a erudované lidi 
u něho působící. 

Mgr. Petra Hrnčířová 
zástupkyně ředitele

SŠTŘ postoupila do  Nominačního kola soutěže 
„RIO MARE SVAČINA ROKU 2023", kdy odborná 
porota vybrala soutěžní recept žáka druhého ročníku 
oboru Kuchař–číšník Matěje Becka. Tento recept 
se  skládal z  povinné suroviny tuňáka RIO MARE 
a  dalších ingrediencí, které měl zakomponovat 
do  lehké svačiny. Z  toho vznikla nadýchaná omeleta 
s  tuňákem, bylinkami a  kukuřicí. Dle hodnocení 
poroty byly všechny „svačiny" fantastické, velice 
pestré, účast byla hojná, a  tak rozhodování nebylo 
vůbec lehké.  
Nominační kolo je rozděleno do dvou částí:  
1.  část: V průběhu MasterClass Zdeňka Křížka budou 
představeny 3 recepty, z nichž jeden vybere odborná 
porota jako nominační / vyřazovací.  
2.  část: V  rámci nominační části budou soutěžící 
připravovat SVAČINU (4 porce) dle zadaného receptu, 
s  jasně definovanými ingrediencemi v  limitovaném 

čase. Porota v  čele s  odborným garantem Zdeňkem 
Křížkem vybere z  nominačního kola maximálně 
12 soutěžících pro postup do Národního finále.  
Toto Nominační kolo je opravdu náročné, protože 
soutěžící předem nevědí, jaký recept budou 
připravovat, a hlavně veličina času je velmi neúprosná. 
Troufnu si říct, že postup do Národního finále by byl 
velkým úspěchem, a tak budeme Matějovi držet palce! 

Veronika Blažejová

POSTUP DO NOMINAČNÍHO KOLA RIO MARE MÁME V KAPSE!
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Přírodovědný příměstský tábor Domu dětí a mládeže začínal 17. 7. v pondělí malováním triček, péčí o zvířátka 
v DDM a návštěvou koupaliště. V úterý jsme se  těšili na výlet do Fly zóny do Hradce Králové, kde na nás čekaly 
trampolíny, horolezecká stěna a překážkové dráhy a výborný oběd v McDonaldu. Středa byla ukázkou dravců a sov 

a odpoledne návštěva koupaliště. Ve čtvrtek 
nás čekal výlet autobusem do Bioparku Štít 
a  zpět pěší výlet do  Chárovny na  oběd 
a  procházka k  písníku v  Pamětníku. 
Posledním táborovým dnem byl pátek, který 
j sme zač ína l i hrou „Dobrodružs t v í 
v  přírodě“, kde děti soutěžily v  týmech. 
Tábor byl zakončen vyhodnocením 
a  návštěvou koupaliště. Přírodovědného 
příměstského tábora se  zúčastnilo 28 dětí 
z  Chlumecka a  okolí. Celý týden byl plný 
zážitků, výletů a úžasných dětí. 

Panchartková Lucie 
 ped. prac. DDM

VŠEOBECNÝ LETNÍ TÁBOR DDM
1. 7. 2023 odjíždělo od  Domu dětí a  mládeže 

z Chlumce n. C. 40 dětí a 7 vedoucích do rekreačního 
domu „U Peštů“do Roudného u Frýdštejna.  

Letošní celotáborová hra měla název „Když 
nemůžeš, tak přidej“. Soutěže byly pestré, někdy 
i náročné jak na fyzičku, tak i na myšlení, ale hlavním 
cílem bylo si zvolit dobrou strategii. Děti si vyzkoušely 
lesní golf s  překážkami, přenášení lístečků brčkem 
do  kotlíku, hledaly čísla, přísloví i  zvířata. Nejvíce 
se zapotily ve hře, kde se musely naučit pod určitým 
písmenem aktivitu, např. tlesknutí, lusknutí, dupnutí, 
hru na kytaru, otočení, dřep a další.  

V  logické hře byla náročná přísloví podle 
namalovaných obrázků.  

Na tábor nás přijeli navštívit dva hendikepovaní 
vozíčkáři Pavel a  Jarmila, kteří pro nás připravili 
přednášku „Vzpoura úrazů“, dětem sdělili, jak 
předcházet úrazům. Bylo to velmi zajímavé a poučné 
o tom, jak si i oni sami způsobili úraz.  

Plánovaným výletem byla zřícenina Frýdštejn, kde 
se  natáčela pohádka „O  létajícím ševci a  princezně 
Jasněnce“. Vyhlídka byla pouze pro odvážné, ale 
táborníci ji zvládli. Pokračováním turistiky byla Malá 
Skála.  

Dále jsme měli připravený postřehový závod, 
táborák, stezku odvahy, táborovou pouť, střelbu 
z laserové pušky a na ukončení diskotéku.  

Neděle 9. 7. byla znamením odjezdu, i když se nám 
moc odjíždět nechtělo.  

V  závěru bych chtěla poděkovat všem dětem 
a  dospělákům za  bezvadnou partu a  za  rok se  opět 
na všechny těšíme.  

Tábor se  uskutečnil za  finanční podpory 
Královéhradeckého kraje.

PŘÍRODOVĚDNÝ PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR
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Prázdniny skončily a  naši judisté startovali 
na Polabské lize v Králíkách u Nového Bydžova. Soutěž 
se  konala celý víkend a  nebyla vůbec jednoduchá, 
protože přijeli judisté z Rumunska, Slovenska a velmi 
silní Poláci. Soutěž začala nejmenší věkovou kategorii 
a  to 2.  9. 2023. Z našich čtyř zástupců uspěla pouze 
Ruby Pivná, která svoji kategorii s přehledem vyhrála 
a  dokázala i  mimo soutěž porazit o 11 kilo těžší 
soupeřku. Následovala kategorie staršího žactva, kde 
se  nám moc nepodařilo uspět. Z  pěti chlapců 
vybojoval placku pouze Vláďa Rez, druhým místem. 
V  neděli byly výkony našich dětí o  poznání lepší. 
V  mladších žákyních zvítězila Denisa Černohorská, 
která dokázala porazit českou, rumunskou, ale 
i  polskou soupeřku. Další dobrý výkon podal Patrik 
Cudlín, který také vyhrál svoji kategorii. V  této váze 
uspěl i  Csaba Vinda třetím místem. Za  zmínku stojí 
také páté místo Mikoláše Konečného. V  této kategorii 
jsme byli třetí nejúspěšnější oddíl. Nejlepší judo 
z  našich dětí předvedl Martin Rez, který v  kategorii 
dorostu vybojoval pěkné druhé místo. Celkově náš 
oddíl obsadil šesté místo z 32 oddílů.  

V  neděli 17.  září se  v  Hradci Králové konaly 
Přebory kraje pro mladší i  starší žactvo a  mladší 
dorost. Náš oddíl byl velmi úspěšný. Z jedenácti našich 
dětí máme čtyři přeborníky kraje a  pět dětí našlo 
pouze jednoho přemožitele. Každý z nich tak obsadil 
skvělé druhé místo. Titul Přeborník kraje získal 
v  kategorii mladšího dorostu Martin Rez ve  váze do 
81 kg, ve starším žactvu Vladimír Rez ve váze do 66 kg 
a Petr Bernát ve váze do 50 kg. V kategorii mladších 
žákyň získala titul Denisa Černohorská ve  váze do 
44  kg. Na  druhých místech skončili Jan Šalda, Žofie 

Krejčí, Tomáš Jelínek, Radan Koliáš a  asi nejlepší 
výkon předvedl Boris Hlaváč.  

V  tomto víkendu se  zúčastnila Ruby Pivná a Víťa 
Myška soutěže v  Říčanech. Dařilo se  jim moc dobře. 
Oba předvedli skvělé výkony. Ruby svoji kategorii 
vyhrála a Víťa obsadil skvělé třetí místo.  

Gratulujeme a  přejeme úspěch na  blížícím 
se Přeboru republiky. 

Černohorský Petr  
vedoucí JK DDM

JUDO - ZÁŘÍ
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V  sobotu 2. 9. 2023  se vypravili naši mladí hasiči 
na  soutěž do  Sloupna. Závodilo se  v  požárník útoku 
a  štafetě 4 x 60 m. Do soutěže nám nastoupilo jedno 
družstvo mladších žáků, které obsadilo celkové 
2. místo, a dvě družstva starších žáků, která se umístila 
na 2. a 3. místě.  

O  týden později v  sobotu 10.  9. 2023 vyrazili 
jednotlivci na  závody v  běhu na 60  m  s překážkami 
do  Pískové Lhoty. Své zástupce jsme měli ve  všech 
čtyřech soutěžních kategoriích. V mladších chlapcích 
se  nejlépe umístil Miky Pultr, který s  časem 
17,50  s  skončil na 9.  místě. Na 11.  místě pak skončil 
Šimon Dostál. V kategorii mladších dívek se nám naše 
závodnice, Bára Zemanová, Andrejka Volejníková 
a Hela Svatoňová, díky vyrovnaným výkonům seřadily 
pěkně za sebou na 13. až 15. místě.   

V  kategorii starších chlapců se  závody nejlépe 
povedly Honzovi Svatoňovi, který obsadil 4.  místo 
s  časem 13,44  s. Ale i  naši další závodníci se  vešli 
do  první desítky z 30  startujících starších chlapců. 

Kryštof Holan byl 6., Ondra Volejník 8. a Jindra Kočka 
9.  

U starších dívek pak nejlépe umístěnou závodnicí 
z  Chlumce nad Cidlinou byla Terka Svatoňová na 
16. místě s  časem 14,55  s. Další naše závodnice – Áďa 
Pultrová, Anička Liebichová a  Kačka Kvasničková 
obsadily 17., 19. a 22. místo z 31 závodnic. 

 V sobotu 16. 9. 2023 jsme vyrazili do Čeperky na 
28.  ročník Memoriálu K. Oppy, kde naši mladší žáci 
obhajovali již po několikáté prvenství z loňského roku. 
Závod se  skládal ze  tři disciplín – požárního útoku, 
štafety 4 x 60  m  a štafety dvojic. Našim mladším 
žákům se  opět dařilo. Suverénně zvítězili v  obou 
štafetách, pouze na požárním útoku drobně zaváhali 
a  obsadili 4.  místo. I  to jim ale stačilo na  obhájení 

ZÁŘÍ U MLADÝCH HASIČŮ CHLUMEC NAD CIDLINOU 
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celkového prvenství z  loňského roku, takže putovní 
pohár jsme přivezli zpět do Chlumce. 

Ani starší žáci nechtěli zůstat pozadu. Zaběhli 
skvěle štafetu 4 x 60  m, ve  které zvítězili. V  dalších 
dvou disciplínách se  už tolik nedařilo. Naše výkony 
stačily vždy až na  třetí místo, přesto dokázali naši 
závodníci obsadit celkovou druhou příčku a přivézt si 
stříbrné medaile.  

Bohatý na  události byl i  víkend 23.–24.9.2023. 
V  sobotu vyrazili naši závodníci na  závody do Libřic. 
Vzhledem k  drobné úpravě pravidel ze  strany 
pořadatele se  nám podařilo na  závody sestavit dvě 
družstva starších žáků a  také dvě družstva mladších 
žáků.  

Soutěžilo se  tradičně ve  dvou disciplínách – 
v požárním útoku a ve štafetě požárních dvojic. Našim 
družstvům A  se  v  kategorii starších i  mladších žáků 
podařilo vybojovat 2.  místo. Družstva B  složená 
z nejmladších závodníků, které máme v dané kategorii 
k  dispozici, obsadila shodně pěkná 7.  místa, což při 
celkovém počtu 19 družstev starších a 13 družstev 
mladších žáků vypadá velice slibně pro další sezóny.  

V  rámci závodů v  Libřicích byly vyhlášeny ještě 
celkové výsledky Poháru náměstkyně starosty OSH. 
Jedná se o celkové umístění závodních týmů v  těchto 
soutěžích: okresní kolo hry Plamen, závody 
ve  Sloupně, Libřicích, Chlumci nad Cidlinou 
a  v  Hořiněvsi. I  zde je vidět poctivá práce našich 
závodníků a  jejich trenérů, protože v  tomto Poháru 
obsadili naši mladší žáci celkové druhé místo a  naši 
s t a r š í ž á c i t e n t o Po h á r d o ko n c e v y h r á l i . 
GRATULUJEME!!!!!  

V sobotu 23. 9. 2023 se navíc dvě naše závodnice 
účastnily Mistrovství České republiky v  běhu na 
60 m překážek v Brně, kam se kvalifikovaly vítězstvím 
ve  své kategorii na  okresním kole v  Hradci Králové. 
Obě děvčata si zaběhla na  MČR své osobní rekordy, 



37

ZÁJMOVÉ ORGANIZACE

k  čemuž jim gratulujeme. Andrejka Volejníková 
v  kategorii mladších dívek s  časem 16,20  s  obsadila 
celkové 56.  místo ze 120 závodnic. Terka Svatoňová 
se s časem 13,93 s umístila v kategorii starších dívek na 
89. místě taktéž ze 120 závodnic.  

V neděli 24. 9. 2023 se pak do Libřic vrátila už jen 
část našich závodnic a  závodníků, která se  věnuje 
individuálním závodům v  běhu na 60  m  překážek. 
Zastoupení jsme měli ve  všech čtyřech soutěžních 
kategoriích. A přestože se běhalo na  trávě (v Chlumci 
závodníci trénují na  tartanu), o  překvapení nebyla 
nouze.  

V mladších dívkách potvrdila své kvality Andrejka 
Volejníková, která se  umístila s  časem 16,88  s  na 
4. místě. Ale i ostatní naše závodnice se vešly do první 
desítky z 35  startujících mladších dívek. Bára 
Zemanová obsadila 7. místo a Hela Svatoňová skončila 
na 10. místě. 

V mladších chlapcích jsme měli dvě želízka v ohni. 
Miky Pultr a  Šimon Dostál potvrdili, že trénují spolu, 
a obsadili 8. a 9. místo z 29 mladších chlapců. 

Ve starších dívkách se  nejlépe umístila Áďa 
Pultrová, která stejně jako brácha obsadila 8.  místo 
ve  své kategorii, a  to časem 14,72  s. Další naše 
závodnice, Kačka Kvasničková, Terka Svatoňová 
a Anička Liebichová, se srovnaly na 14. až 16. místě z 
35 soutěžících.  

Slíbené překvapení se  pak odehrálo v  kategorii 
starších chlapců. Naši závodníci zúročili poctivý 
trénink a  i na  trávě dokázali zaběhnout čas pod 13  s. 
Konkrétně Honza Svatoň se  svým osobním rekordem 
12,74 s obsadil skvělé 2. místo a následoval ho Kryštof 

Holan, který se s časem 12,93 s umístil na třetí příčce. 
Poslední náš zástupce v  této kategorii, Jindra Kočka, 
se  umístil na 11.  pozici z 27  startujících starších 
chlapců.  

Gratulujeme všem závodnicím a  závodníkům 
k  opravdu vydařenému září. Děkujeme trenérům 
za  jejich přípravu a přejeme mnoho úspěchů v nové 
podobě branného závodu, který se  uskuteční v  říjnu 
v Klamoši.  

Martina Svatoňová 
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Jistě i  přetrvávající slunečné a  teplé počasí nám 
zpříjemnilo naše výlety. A že jich v září bylo.  

Hned první zářijový víkend jsme se zúčastnili akce 
„Putování za Santinim 2023“. V sobotu 2. září se naším 
cílem stal Rychnov nad Kněžnou. Zde jsme si prošli 
městskou trasu v délce 10  km z  části tvořenou První 
podorlickou pivní stezkou, která nás zavedla k hotelu 
Studánka. Určitě se zde zastavte alespoň na kávu. Poté 
můžete pokračovat k  Ivanskému jezeru, které 
se  nacház í v  př í rodním parku L e s Vče lný 
na  Javornickém potoku. Jezero je pojmenováno 
po  poustevníku Ivanovi, který je jeho patronem 
a  dohlíží na  něj ve  dne v  noci z  Ivanské skály tyčící 
se  nad jezerem. Po  procházce nádherným okolím 
Rychnova nad Kněžnou jsme si v pivovaru odpočinuli, 
pojedli, nechali si natisknout kontrolní razítka 
a  pokračovali na  Kolowratský zámek. Majitelem je 
šlechtický rod Kolowratů od roku 1640 dodnes.  

Zámek spolu s průčelím kostela Nejsvětější Trojice 
tvoří jeden z  největších barokních celků v  Čechách. 
Vzhledem k  tomu, že jsme putovali za  Santinim, 
zřejmě nikoho nepřekvapí, že Jan Blažej Santini-Aichel 
je autorem tohoto architektonického skvostu.  

Zvolili jsme spojenou prohlídku zámku a  kostela. 
Zvláště se  nám líbila sbírka vějířů a  po  upozornění 
od  paní průvodkyně jsme se  všichni zhlédli 
v  kouzelném zrcadle. A  ještě jedna zajímavost 
z  Kolowratského zámku. Nachází se  zde nejdelší 
enfiláda v  České republice v délce 65 metrů. Setkáte 
se  s  ní především v  barokní architektuře. Pokud 
otevřete všechny dveře v  místnostech, které se  řadí 
v  ose za  sebou, uvidíte průhledem přes všechny 
místnosti. V poslední místnosti zpravidla končí oknem 
nebo jiným architektonickým prvkem (např. nikou).  

Spojující panskou chodbou jsme ze  zámku prošli 
do kostela Nejsvětější Trojice. Zde můžeme obdivovat 
Santiniho genialitu. Před kostel Santini postavil 
mohutné barokní průčelí, bohatě členěné, posunuté 
na  osu zámku. V  kostele najdeme dvě kaple. 
Loretánská je středovou částí monumentálního 
průčelí, kaple Pražského Jezulátka se  nachází 
na severní straně kostela.  

Hned druhý den se  přijeli turisté podívat 
na  Santiniho stavbu zámek Karlova Koruna k  nám. 
Nemá smysl o zámku psát Chlumečákům. Jen bychom 
chtěli touto cestou poděkovat kronikáři města panu 

Baldíkovi, že ukázal turistům a geokešerům z různých 
koutů naší vlasti krásy našeho města.  

Mile nás překvapil jejich počet. O 70 víc než 
v  Rychnově nad Kněžnou. Kvůli Santinimu se  do 
Chlumce nad Cidlinou sjelo 435 nadšenců.  

Nás nadšení též neopustilo a popravdě ani pěkné 
počasí, a  tak jsme se vydali za Santinim ještě jednou. 
V  sobotu 16.  září do  Žďáru nad Sázavou. Na  místě 
nynějšího zámku Kinských, kterým byl roku 1992 
vrácen v  restituci, stával cisterciácký klášter. 
Cisterciáci byli dobrými hospodáři. V  areálu kláštera 
založili sádky, kde pěstovali ryby. Myšlenku propojení 
činností člověka a  přírody jistě podpořila existence 
Konventského rybníku nacházejícího se  za zdmi 
kláštera pod Zelenou horou.  

Santiniho do kláštera pozval opat Václav Vejmluva, 
který do  čela konventu (církevní komunity) stanul 
v  roce 1705. Santiniho stavby či stavební úpravy 
ve  stylu barokní gotiky najdeme v  areálu žďárského 
zámku (dříve kláštera) a  jeho okolí téměř na každém 
kroku. Nevynechejte prohlídku Baziliky Nanebevzetí 
Panny Marie a sv. Mikuláše. Jedná se o druhý nejdelší 
kostel na Moravě s délkou 76 metrů. Pyšní se  titulem 
propůjčeným papežem, který uděluje určitým 
významným kostelům – bazilika minor, česky menší 
bazilika.  

V  hlavním sále barokní stavby Prelatury (obydlí 
opata) se v původní podobě zachovala stropní freska 
od  významného barokního malíře Karla Františka 
Töppera. Santini též upravil studniční kapli s  uvnitř 
dochovalou barokní studnou s  mramorovým 
parapetem a  kovanou mříží s  kladkou. Studniční 
stavení bylo pro mnichy zdrojem pitné vody a nachází 
se na rajském dvoře, kde mniší odpočívali a pěstovali 
bylinky a zeleninu.  

Vrcholem porozumění a  dlouholeté spolupráce 
architekta Santiniho a  opata Václava Vejmluvy byla 
výstavba poutního kostela sv. Jana Nepomuckého 
na  Zeleného hoře nedaleko žďárského kláštera. Opat 
Vejmluva choval v  úctě Jana Nepomuckého, který 
přišel o  život dle legendy z  důvodu neprozrazení 
zpovědního tajemství královny Žofie (manželky krále 
Václava IV.). Kolem postavy Jana Nepomuckého, 
partrona všech řemesel, která mají co do  činění 
s  vodou, je spousta nejasností a  otázek. Nicméně 
podnětem k výstavbě kostela se  stal nález zachované 

ZÁŘIJOVÉ VÝLETY KČT
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tkáně (zbytek zázračně uchovaného jazyka) v  hrobě 
Jana Nepomuckého ve Svatovítské katedrále roku 1719.  

Santini v  projektu využívá nejen svých znalostí 
matematiky, geometrie a numerologie, ale především 
uplatňuje své znalosti křesťanské symboliky a židovské 
kabaly. Půdorys kostela má tvar pěticípé hvězdy, jejíž 
symbol se  uplatňuje i  v dalších prvcích stavby. Pěti 
vchody lze vstoupit do areálu a pět kaplí s pěti oltáři 
se nachází i v samotném chrámu. Na hlavním oltáři je 
pět hvězd a  pět andělů. A  konečně latinský překlad 
„mlčel jsem“ – tacui, se  rovněž skládá z pěti písmen. 
Velký červený jazyk, dominanta kopule kostela, 
obklopený kruhem plamenů, z  něhož prosvítají 
paprsky, je opět symbol sv. Jana Nepomuckého.  

Areál kostela byl zařazen na  Seznam světového 
přírodního a kulturního dědictví UNESCO v roce 1994.  

Architektem se  Santini stal z  důvodu svého 
postižení. Na  část těla byl ochrnutý a  chromý, proto 
nemohl po otci převzít kamenickou dílnu. Kameníkem 
se sice vyučil, ale studoval také malířství a po vyučení 
se  vydal na  vandr získávat zkušenosti, jak bylo v  té 
době obvyklé. V  Itálii se  seznámil s  radikálním 
architektem Francescem Borrominim, kterého 
obdivoval, a  získal tam pravděpodobně i  kvalifikaci 
architekta. Stal se  projektantem, který dohlížel 
na provádění vlastních staveb.  

Naše zářijové výlety jsme zakončili na státní svátek 
Dne české státnosti 28.  září. Jeli jsme na  Jiráskovu 
chatu podpořit naše kolegy turisty z odboru Náchod, 
kteří zde pořádali oslavu 100. výročí založení Jiráskovy 
chaty na  Dobrošově. Slunečné počasí a  připravený 
bohatý program přispěly k  dobré náladě téměř šesti 
set účastníků. Akce se  zúčastnila i první dáma České 
republiky Eva Pavlová, žena prezidenta Petra Pavla, 
pod jehož záštitou se  akce uskutečnila, ale z důvodu 
jiných pracovních povinností se  akce nemohl sám 
zúčastnit.  

Neradi jsme Jiráskovu chatu opouštěli, ale čekala 
nás ještě prohlídka náchodského zámku a především 
nově upraveného okolí. Kdo dlouho nebyl v Náchodě, 
kopec pod zámkem by nepoznal. Jsou zde zbudované 
nové vyhlídky, odpočinkové zóny, nové osvětlení, 
zrekonstruované schodiště od  náměstí od  Beránka, 
které lemuje nová lipová alej. Dřeviny na  jižní straně 
svahu byly vykáceny kvůli jeho odvodnění. Kopec 
dostal i  nové jabloňové, hrušňové a  třešňové sady. 
Stavaři zámek nenásilně propojili s centrem.  

Nakonec si ještě jednou vzpomeňme na Santiniho. 
Stavby mistra barokní gotiky byly plné stínů, světla, 
čísel, harmonie, posvátné geometrie, křesťanské 
symboliky i  kabalistické nauky. Ačkoliv se  narodil 
částečně ochrnutý, dokázal se  vyučit architektem 
a  za  svou dvacetiletou kariéru v  českých zemích 
navrhnout asi 80  staveb. Jeho příspěvek české 
architektuře je výjimečný a  přesahuje hranice naší 
země.  

Jak podotknul jeden z  našich členů, symetrie 
dosáhl i ve svém životě. Žil 23  let v 17. století a 23  let 
v 18. století. 

KČT 
odbor Chlumec nad Cidlinou  

Zdroje: 
https://www.kudyznudy.cz/aktivity/zamek-rychnov-
nad-kneznou  
https://martin-pluhar.cz/clanky/2023/163 
h t t p s : / / c s . w i k i p e d i a . o r g / w i k i /
Bazilika_Nanebevzet%C3%AD_Panny_Marie_a_svat%C3
%A9ho_Mikul%C3%A1%C5%A1e  
h t t p s : / / c s . w i k i p e d i a . o r g / w i k i /
Prelatura_kl%C3%A1%C5%A1tera_ve_%C5%BD%C4%8F
%C3%A1ru_nad_S%C3%A1zavou  
https://www.zelena-hora.cz/cz/o-zelene-hore/
chronologie-dejin-zelene-hory/podnet-a-priprava-
stavby  
h t t p s : / / c s . w i k i p e d i a . o r g / w i k i /
Jan_Bla%C5%BEej_Santini-Aichel 

Toulat Chlumeckem se  budeme poslední neděli 
v  měsíci, a  to 29.  října. Přidejte se  k  nám ve 14:00 
u  sokolovny. Informace k  našim každoměsíčním 
výletům jsou vyvěšeny v knihovně.
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Jak jste si již mohli všimnout na  titulní straně, 
na  hasičárně máme novou fasádu. Při našem 
společném návrhu jsme se  inspirovali trendem 
dnešních hasičských stanic a zbrojnic.  

Nová fasáda je pro nás takovou pomyslnou tečkou 
za  řadou mnoha malých i  velkých oprav, kterými si 
hasičárna v uplynulých šesti letech prošla. K prvnímu 
velkému zásahu jsme se odhodlali v roce 2017 po jedné 
velmi silné bouři, která upozornila na  velmi špatný 
stav starých oken a plechové střechy. Od vybudování 
v akci „Z“ v osmdesátých letech minulého století mělo 
obojí již svůj věk. Sami víte, jak to při takových 
rekonstrukcích bývá, do  něčeho se  pustíte a  rozjede 
se řetězec navazujících úprav a oprav.  

Naštěstí nás je v  hasičárně hodně a  máme mezi 
sebou spoustu šikovných lidí. A  díky tomu, jsme si 
hodně práce udělali svépomocí, zvládli jsme vyměnit 
osvětlení, udělat nové rozvody vzduchu po  garážích, 
vymalovali si a  už podruhé rozšířili prostory pro 
převlékání. Není se  čemu divit, členská základna 
se  nám neustále rozrůstá. Na  všechno ale sami 
nestačíme. Spoustu práce odvedly odborné firmy, 
počínaje novou střechou, novým bočním vstupem, 
dále to byla elektricky ovládaná nová vrata garáží 
a  brány, dílna pro chemickou službu, plastová okna 
a  dveře, topení, kuchyňka, podlahy, rekonstrukce 
toalet, plot u  řeky, podlaha v  garážích a na  závěr již 
zmiňovaná fasáda. Nutno podotknout, že veškeré 
práce se  prováděly za  plné akceschopnosti jednotky. 
Což nebylo vždy jednoduché, protože ročně máme 
přes 100 výjezdů.  

Za tím vším stojí spousta času a úsilí našich členů, 
kteří se na pracích podíleli, a to i ve svém volném čase, 
právě jim patří první velký dík. Dále bychom rádi tuto 
cestou poděkovali firmám, které byly vždy velmi 
vstřícné a svou práci odváděly, jak nejlépe mohly. Nic 
z toho by se neodehrálo nebýt finanční podpory města 
Chlumec nad Cidlinou. Vaší podpory si opravdu velmi 
vážíme a  jsme rádi, že se máme díky Vám kde školit 
a  odkud vyjíždět na  pomoc občanům města 
i přilehlých obcí. 

Členové JSDH Chlumec nad Cidlinou

REKONSTRUKCE HASIČSKÉ ZBROJNICE
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Jak asi každý obyvatel Chlumecka ví, Olešnické 
mažoretky přivezly z  letošního mistrovství světa, 
konaného v  srpnu v  anglickém Liverpoolu, dvě 
neskutečně cenné medaile. Mladší děvčata s  názvem 
Střípky se  stala mistryněmi světa a  starší děvčata 
s  názvem Olešnické mažoretky (Rozmarýnky - pozn. 
redakce) se  stala II. vicemistryněmi světa! Uvítání 
v  Chlumci nad Cidlinou bylo nádherné a  dojemné. 
A protože jsem měl tu čest je za naše město oficiálně 
přivítat a  jako první jim oficiálně poděkovat 
za nádhernou reprezentaci města a Chlumecka, slíbil 
jsem tehdy, že vyjednám též audienci těchto souborů 
i  u královéhradeckého hejtmana Mgr. Martina 
Červíčka. Však také kolik má Královéhradecký kraj 
mistrů světa? A  tak se  do organizační práce dal 
vedoucí tiskového oddělení pan Mgr. Dan Lechmann, 
pod jehož taktovkou se následně vše odehrálo ( již brzy 
nový obyvatel v  Olešnici, konkrétně v  Levíně – toť 
náhoda, není-liž pravda).  

Návštěva na kraji byla uskutečněna dne 26. září od 
15.00  hodin v  sále zastupitelstva kraje. Krásné akce 
se účastnilo 27 děvčat, obě trenérky Dana Svobodová 
a  Kateřina Kovářová a  několik maminek, které 
děvčatům ten den dělaly taxikáře. Protože setkání 
s  panem hejtmanem proběhlo ve  všední den, byť 
odpoledne, asi sedm děvčat se  nemohlo ze  svých 
studijních povinností uvolnit.  

Celou skupinu nádherných holek jsem si poté vedl 
labyrintem krajského úřadu do  zastupitelského sálu. 
Cestou jsme potkali řadu civících úředníků a  mých 
kolegů, kterým jsem neopomněl pyšně sdělit, to jsou 
ty slavné mažoretky – mistryně světa, tam od nás. Před 
zahájením slavnostního přijetí se  děvčata rozesadila 
do  zastupitelských lavic, s  medailemi na  krku. 
Mimochodem, trenérka Káťa Kovářová si celkem 
náhodně sedla do  mého křesílka, Dana Svobodová 
vedle ní do sesle mého souseda JUDr. Jana Holáska.  

Coby jeden z  nejdéle sloužících krajských 
zastupitelů jsem děvčatům vysvětlil v  krátkosti 
fungování krajské samosprávy, která se stará pro téměř 
550.000 obyvatel o  státem svěřené gesce – o  osobní 
autobusovou a  vlakovou dopravu, údržbu silnic, 
krajské nemocnice, záchrannou službu, sociální 
ústavy, střední školy, zoologickou zahradu, muzea, 

galerie, hvězdárny, o  přenesený výkon státní správy 
a  tak dále. Zastupitelů je vždy na 4 roky zvoleno 45. 
Z  nich se  potom volí hejtman, náměstci a  radní čili 
rada kraje, kde těchto členů je celkem 9, a  také 
předsedové výborů. Celkem má ve  všech odvětvích 
Královéhradecký kraj cca 12.000 zaměstnanců. Takto 
je vlastně kraj největším zaměstnavatelem i  před 
Škodovkou Kvasiny i před Fakultní nemocnicí Hradec 
Králové.  

Vlastní akt přijetí celé velké skupiny panem 
hejtmanem se  nesl v  neskutečně přátelské a  veselé 
atmosféře. A protože je pan hejtman Martin Červíček 
vynikajícím rétorem, zapojil děvčata do  takové hry 
na zastupitele s náměty co a jak řešit, kam investovat. 
Jedna z  nich zasedla do  hejtmanské židle a  řídila 
zasedání, některé byly určeny do  návrhové komise. 
„Naprostou shodou okolností“ padl z  ž idle 
momentálně zastupujícího (velmi razantní a  ústnatá 
mažoretka) zastupitele Ing. Jaromíra Dědečka, jinak 
předsedy kontrolního výboru, tvrdý a  razantní návrh 
na  doplnění programu i  zařazení schválení investice 
výstavby nové sportovní haly v Olešnici se zaměřením 
na tréninky mažoretek… No prostě skvělá nálada, jaká 
se ve skutečném zastupitelstvu jen tak nevidí.  

Poté následovalo poděkování pana hejtmana 
za  vzornou reprezentaci našeho kraje a  předání 
věcných dárků i hodnotných poukazů do sportovního 
obchodu všem reprezentujícím děvčatům. Na  pana 
hejtmana navíc prozradím, že je i  výborným 
sportovcem se smyslem pro fair play. Konkrétně hraje 
velmi dobře a technicky fotbal, a navíc dokonce pískal 
i  třetí nejvyšší českou fotbalovou ligu. Následně jsme 
stač ili udělat skupinovou fotografii a  potom 
se  v  přilehlých prostorách sálu konalo velké 
občerstvení, kde se holky sice snažily, ale zdaleka vše 
i  přes naše opakované výzvy nezkonzumovaly. Asi 
za  to může ta úporná snaha o  zachování štíhlé linie, 
ke spokojenosti jejich úžasných trenérek.  

Věřím, že si naši krásní hosté na  kraji vše dobře 
užili a  uchovají si na  toto přijetí panem hejtmanem 
pěkné vzpomínky. A krajská zasedací síň skutečně díky 
přítomnosti tolika hezkých mladých lidí omládla, 
rozkvetla a  vstřebala jejich pozitivní energii čili 
se v dobrém slova smyslu nabila. To je dobře, protože 

PODĚKOVÁNÍ OLEŠNICKÝM MAŽORETKÁM OD 
HEJTMANA KRÁLOVÉHRADECKÉHO KRAJE
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ji zde potřebujeme i  my zde toho času působící. 
A  za mě osobně: veliká hrdost a pýcha chlumeckého 
patriota. A  také poděkování dlouho sloužícího 
emeritního starosty města Chlumce nad Cidlinou všem 
těmto dvěma skupinám děvčat a  slečen za  úžasnou 
reprezentaci našeho regionu. I  z toho důvodu, že 
mnohé z nich jsem jako několikaměsíční miminka vítal 
coby nové občánky města a sázel s  jejich rodiči za ně 
strom. A  trenérkám také veliké a  veliké díky. 
Chlumecko je nyní slavné. 

Ing. Miroslav Uchytil  

předseda finančního výboru Královéhradeckého kraje
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Pro získávání aktuálních informací z  dění 
v  Chlumci nad Cidlinou jsem zaregistrován 
k  pravidelnému odběru novinek z webových stránek 
města, čtu Chlumecké listy a  příležitostně navštěvuji 
funkční stránky organizací působících v Chlumci nad 
Cidlinou.  

O  to více jsem uvítal únorové rozhodnutí Rady 
mě s t a , k te rá s vým u s n e s e n í m (č . 9/2 02 3 ) 
prostřednictvím obsahového zaměření ve  Statutu 
Chlumeckých l i s tů spec ifikuje posky tování 
objektivních, vyvážených a  nezkreslených informací 
občanům. Zaradoval jsem se, že budu zasypán 
sděleními a zprávami od těch, kterých se toto týká. Že 
se  dočtu více, než ze  strohých výpisů usnesení 
prezentovaných pečlivě a  pravidelně na  oficiálním 
webu města nebo v  CHL asistentkou starosty paní 
Janou Jelínkovou. Pochopil jsem to tak, že struktury 
Městského úřadu budou zkrátka sdílnější a  tím 
i zajímavější.  

Bohužel, spletl jsem se. Odbory a  oddělení 
Městského úřadu nevzaly usnesení za  své a  kromě 
sporadických výstupů doslova brání vlastní práci 
a  výkony svých podřízených před zraky chlumecké 
veřejnosti. Stále si myslím, že pokud pracuji dobře 
a  příkladně, přirozeně s  hrdostí prezentuji své 
výsledky a  úspěchy. Zejména při práci ve  prospěch 
veřejnosti. Naprosto jistě tvrdím, že nejsem sám, kdo 
se  rád a  se  zvědavostí dočte o  jejich činnosti 
a  působnosti. Tím mám na  mysli jednu z  forem, jak 
opravdově ukázat otevřenost a  vstřícnost úřadu 
k  lidem. Uvítám článeček, co jednotlivé odbory 
a  oddělení připravují, o  čem přemýšlí, co se  jim 
povedlo, kde jsou naopak těžkosti a  co na  to občané 
města. Domnívám se, že podle nákladu CHL si tyto 
přečte každý měsíc přes dva tisíce čtenářů a  mnozí 
další sdílí internetovou verzi, takže takový dopad stojí 
za  to. Anebo jsem neporozuměl smyslu a  významu 
zmíněného usnesení správně?  

Vím, že to jde, a dokonce s velkou chutí a radostí. 
Příspěvky základní a  mateřských škol, DDM, ZUŠ, 
SDH, městského muzea, městské knihovny, Klicperova 
domu, městské policie, tedy příspěvkových organizací 
a  organizací řízených městem pročítám pravidelně. 
Se zájmem se dočtu, jak pracují a co přinášejí nového. 
Udělám si soukromý obrázek a většinou si řeknu, tady 
to myslí doopravdy a  věnují své činnosti mnoho sil, 

myšlenek i nápadů. Taky se podívám, kdo organizaci 
řídí, a  často smeknu pomyslný klobouk. Nikdy jsem 
se však nedočetl o Technických službách, ty se  svým 
vedoucím panem Lubomírem Tučkem žijí v naprosté 
tajnosti, skoro jako by vůbec nebyly. Kupodivu. Já 
naopak věřím, že práce jejich zaměstnanců je natolik 
rozmanitá a  užitečná, že si zviditelnění zaslouží. 
A  Školní jídelna? Také příspěvková organizace, podle 
vlastních stránek má co čtenářům CHL nabídnout, jen 
začít. Tak uvidím.  

V  každém čísle CHL očekávám zajímavé příběhy 
z mnoha oblastí lidského vlivu. Hlavně ty, které potěší, 
přinesou sílu a optimismus. A nemusí to být jen sport 
a  kultura. A  tak se  dočtu o  Domově v  Podzámčí, 
o  Klubu českých turistů, o  mažoretkách z  Olešnice, 
o  Středisku sociálních služeb, o  Eskimu, o  sportech 
v Sokole, o fotbale, o Městu v zahradách, o kynologii, 
o  Junákovi – českém skautu, o  Pionýrské skupině 
Táborník. O  některých sice jen jednou za  rok, ale 
přece. Jistě budou co nejdříve sdílnější. Co ostatní 
mlčící zájmové organizace ve  městě? Čtvrt stránky 
jednou za čtvrt roku neuškodí, zaručeně jen prospěje. 
Vždy jsem si říkal, přijímáš od  města finanční 
příspěvky, dotace a dary, tak se ukaž. Jednak v tom, co 
můžeš městu naopak vrátit, jakým přínosem je tvoje 
působení a  o čem hovoří tvoje výsledky. A  k tomu 
mediální výstup je většinou ku prospěchu.  

V  roce 2006  byla dokončena rekonstrukce 
bývalého kina a vyrostl nový Klicperův dům. Pohled, 
možná neznalý, mne utvrzuje, že poté se  po nějaké 
době jako by zastavil čas, tedy z pohledu návštěvníka 
a  v jeho neprospěch. Rychlou novelizaci potřebuje 
rezervační a  prodejní systém vstupenek, který svou 
podobou kopíruje „středověk“. Komfort potenciálního 
diváka spočívá v  tom, že po  rozhodnutí navštívit 
divadlo, kino nebo koncert využije internetovou 
nabídku výběru představení a  místa v  hledišti. Poté 
zaplatí a  vstupenku ihned vytiskne nebo uloží 
do  mobilu či obdrží do  emailu. V  klidu, v  pohodlí 
domova a  hlavně neprodleně. Současná lhůta 14 dní 
od  rezervace k  vyzvednutí vstupenky vede 
jednoznačně k úbytku diváků, kteří v určitý moment 
chtěli představení navštívit a pak si to rozmysleli, třeba 
i  z pohodlnosti . Výš i finanční z trát y tržeb 
provozovatele ze  vstupného odhaduji kolem 10  %. 
Projekce filmu, další výzva ke  zlepšení, která znásobí 

MŮJ POHLED NA …
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diváckou pohodu a  spokojenost. Kromě technické 
kvality při promítání filmu, rovněž výběrem 
a  zařazením snímku do  programu v  den české 
premiéry. Ano, zavedení plně digitální projekce 
ve  formátu 2D  a 3D. A  to už jsou i  modernější, 
samozřejmě i  nákladnější, možnosti reprodukce 
obrazu a zvuku. Pravdou je, že samotný nový formát 
ještě nezaručí plné hlediště kina. Ve hře je daleko více 

předpokladů, podmínek, vlivů a  okolností. Vizitkou 
v každém případě bude spokojený divák, který uznale 
kývne hlavou. K  dotažení obou investic směřuje 
zaručeně cesta s  využitím vhodné dotace nebo 
investora. 

Petr Chvojka

Co je 3D lukostřelba?  
Jedná se o střelbu lukem na modely zvířat v životní 

velikosti zasazené, pokud možno, do  jejich 
přirozeného prostředí. Soutěžní trať se  staví většinou 
v přírodě – lesy, louky, rokle apod.  

Původně se  skutečně jednalo o  nácvik lovu, ale 
dnes 3D  lukostřelba představuje dynamicky 
se  rozvíjející sport. Jedná se  o  spojení lukostřelby 
a pohybu v terénu – někdy i poměrně náročném.  

Ve 3D  lukostřelbě se  konají různé typy soutěží. 
Soutěže klubové, dlouhodobá soutěž Český pohár, 
mistrovství republiky, Evropy i světa.  

Střelci se  pohybují po  vyznačené trati v  malých 
skupinách a  střílí z určené pozice – mety. Terče jsou 
vyrobeny z materiálu určeného pro lukostřelecké terče 
a  mají na  sobě vyznačené zásahové zóny. Zásahu je 
přiřazena bodová hodnota podle jeho kvality. 

Poslední zářijový víkend se  konalo v  krásném 
prostředí Krkonoš Mistrovství ČR ve 3D  lukostřelbě, 
ve  kterém mělo své „želízko v  ohni“ i  naše město. 
Robina Vilgoše v kategorii žáci.  

Robinek střílí z  luku již od  svých cca dvou let 
a  deseti měsíců. Ještě neuměl ani mluvit, ale šípy si 
zakládal sám. A  na  jeho legendární „já pepil“ 
se  vzpomíná dodnes. Ke  svým třetím narozeninám 
dostal již druhý luk a  jeho nadání pro tento sport 
se  začalo naplno projevovat. Již v  pěti letech stál 
na  „bedně“ na  závodech Nord Cup v  Rakousku. 
Později se  věnoval ještě fotbalu a  florbalu, taky 
rybařina je jeho velký koníček. Takže na  luk již 
nezbývalo tolik času. Pak byla ta dlouhá covidová 
pauza a konečně jsem se dočkali, že závody jsou bez 
omezení a vše se naštěstí rozjelo tak jako dřív.  

Na jaře Robik naskočil do sezóny jako za „starých 
časů“ – co závod, to umístění. Cca měsíc před 
Mistrovstvím ČR šel Robin ve skupině s  lukostřelcem, 
který střílí druhem lukostřelby nazývanou Barebow, 
což je tzv. „pohyb po  tětivě“, to znamená, že 
lukostřelec odhaduje vzdálenost od  zvířete a  podle 
toho posouvá při výstřelu ruku po  tětivě. Robin tento 
styl pak také začal zkoušet a  velice mu „sedl“. 
Na závodech už mu při vyhlašování začali říkat Robin 
Hood.   

A  tak ani vlastně není divu, že při vyhodnocení 
Českého poháru stál Robinek na  stupni vítězů 
na nejvyšší příčce a pohár vyhrál.  

Mistrovství ČR byl již samostatný závod, na který 
nebylo třeba se kvalifikovat. Závod se  šel dvoukolově, 
v sobotu se střílelo na dva šípy 35 zvířat, takže celkem 
70 výstřelů. Robik si to odešel s  jedním autem 
a do druhého kola nastupoval jako jednička. V neděli 
už bohužel dal auty dva a vítězství mu o kousek uteklo. 
Vyhrál stejně starý chlapec z Moravy. Takže si Robik 
odnesl titul vicemistr ČR. Což vůbec není špatné.  

Jak ale sám Robin říkal, z neděle měl lepší pocit, 
protože trefoval víc zón. A  ten super pocit je velmi 
důležitý.  

Lukostřelba je z veliké časti právě hlavně o hlavě 
a  vnitřním klidu. Tak doufáme, že ten Robikovi 
zůstane i  nadále. Do  další sezóny již přechází 
do  kategorie junior, i  když podle data narození by 
mohl ještě chvíli startovat za  žáky. Ale modrý kolík, 
od kterého střílejí dospělí, je pro něho výzva a budeme 
mu držet pěsti, ať se jí zhostí se ctí. 

V. V.

MISTROVSTVÍ ČR VE 3D LUKOSTŘELBĚ                                 
A ČESKÝ POHÁR 
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Český národní tanec Česká beseda vznikl 
v  šedesátých letech devatenáctého století. Je to 
tradiční český salónní řadový tanec pro čtyři páry, 
které dohromady tvoří kolonu, a trvá 12 minut. U jeho 
zrodu stáli básník Jan Neruda, český taneční mistr 
Karel Link a  hudební pedagog a  skladatel Ferdinand 
Heller, který byl spolumajitelem hudební školy 
s  Bedřichem Smetanou. Poprvé byla Česká beseda 
tančena 1 1 .  l i s topadu 1863 v  Konviktu př i 
společenském večeru tzv. Barákových besed. Zde 
tančili v ukázce i Bedřich Smetana a Jan Neruda. O dva 
měsíce později tančilo Českou besedu na Žofíně již 140 
párů na plese Národní besedy a  Jan Neruda byl velice 
žádaným tanečníkem. Sestava má čtyři části, každá 
z  nich sestává z  několika úryvků národních písní 
a tanců.  

Letos jsme mě l i tu čest př ivítat 2.  zář í 
na chlumeckém koupališti 14 skupin tanečníků tohoto 
tance z  celé České republiky, samozřejmě za  účasti 
chlumeckých tanečníků. Beseda se  v Chlumci tančila 
již před 40  lety. Tančila se  při prvomájových 
průvodech, které končívaly na nádvoří zámku Karlova 
Koruna. Na  konci 90.  let minulého století při 
příležitosti 100.  výročí otevření Základní školy 
v  Chlumci nad Cidlinou byl opět důvod zatančit si 
Českou besedu. Soubor se  scházel jednou týdně pod 
vedením tanečního mistra Odona Cellera. Příležitostně 
vystupoval jako předtančení na plesech či na oslavách 
v různých obcích.  

Původně se  Česká beseda tančila v  městském 
prostředí, proto možná návštěvníky chlumeckého 
koupaliště udivilo oblečení jedné z  tanečních skupin. 
Ano, takhle se  tančil tento tanec původně. Ani Jan 
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Neruda ho netančil v  kroji. Krojovaní tanečníci 
se  objevili až ve  chvíli, kdy se  tento tanec dostal 
na venkov.  

Snad jen pro zajímavost – nejstarší účastnici 
na  srazu tanečníků České besedy je 83  let, naopak 
nejmladší tanečníci teprve navštěvují základní školu, 
nejdéle tančící pár spolu tančí již 45  let a  tanečníci 
z  Lukavce u  Hořic tancovali tento tanec dokonce 

i  na  Sněžce na  nejvyšším bodě v  ČR, na  střeše 
Poštovny a tím jsou zapsáni v České knize rekordů.  

Sama jsem si Českou besedu také zatančila před 
mnoha lety na svém maturitním plese a byl to pro mě 
obrovský zážitek. 

Mgr. Milena Komárková

V  druhé polovině září 
j s m e d o s t a l i p o z v á n í 
na  Svatováclavský koncert 
do  Husova sboru v  Novém 
Bydžově. Konal se  v  sobotu 
23.  září a  vystoupil na něm 
Hořický komorní orchestr 
a  pěvecký sbor Bona vita. 
P r o g r a m b y l v e l m i 
rozmanitý, od  děl Georga 
Fridricha Händla a Františka 
Xavera Duška, přes jazzové 
a swingové melodie, spirituály až po filmovou hudbu. 
Výkony všech protagonistů byly skvělé.  

A zážitek? Úchvatný. Vždyť hrát či zpívat v takovém 
tělese musí být obrovská práce a  úsilí, ale výsledek 

stojí za  to. A  radost 
z povedeného díla musí 
být nádherná. Každý 
milovník hudby si přišel 
na  své a  potlesk hodně 
d l o u h o n e u t i c h a l . 
Všichni účinkující si ho 
o p r avd u z a s l o už i l i . 
Š k o d a , ž e t a k o v é 
p ř í j e m n é h u d e b n í 
chvilky nezažíváme i  u 

nás v  Chlumci. Už nyní 
se těšíme na adventní koncert těchto hudebních těles, 
opět v Novém Bydžově. 

manželé Komárkovi

SVATOVÁCLAVSKÝ KONCERT V NOVÉM BYDŽOVĚ
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Dne 20. 9. 2023 byl pro nás seniory velkým dnem. 
Uskutečnilo se  první setkání seniorů z  projektu 
Komunitní Společná Cidlina v Mlékosrbech.  

Na tuto akci jsme se  velmi těšili a  nebyli jsme 
zklamáni. My z  Chlumce jsme nastartovali kola 
(většinou elektro) a vyrazili přes Ostrov do Mlékosrb. 
Část našich seniorů zvolila i  jinou dopravu např. 
autem, ale všichni jsme byli překvapeni velikostí akce, 
která se  v  Mlékosrbech pořádala. Velmi jsme ocenili 
perfektní přípravu pořadatelů, lavice a  stolky byly 
zastíněny slunečníky, oceňovali jsme i  perfektní 
obsluhu a  nabízené občerstvení, tj. výborný guláš, 
grilované klobásy i opravdu domácí koláče.  

Příjemně jsme byli překvapeni i  tím, že kromě 
avizovaného harmonikáře pana Zdeňka Volejníka 
přijela celá kapela, což slibovalo nevšední hudební 
zážitek. Počasí nám přálo, bylo krásné, téměř letní 
odpoledne, když se  rozezvučely hudební nástroje 
známými písněmi našeho mládí. Pohledem do  tváří 
seniorů bylo možno zjistit jejich spokojenost a  štěstí, 
že se  nachází právě zde a  právě teď. S  písničkou 
na rtech popíjeli svou kávu nebo pivečko, ochutnávali 
výborné koláče. Také nabízené grilované klobásy 
a guláš neměly chybu. 

Potkávali se  zde lidé, kteří se  znávali z  dob 
dřívějších ze zaměstnání, rodných obcí nebo nějakých 
společných aktivit, což bylo velmi milé. Přejeme si 
a  věříme, že tato velmi vydařená akce úspěšně 
nastartovala i  řadu dalších počinů, které se  budou 
týkat nás, důchodců. 

Velikou zásluhu na této nevšední akci mají  
Bc. Žaneta Musilová a  Ing. Jana Bitnerová, které vše 
připravily ve spolupráci s obcí Mlékosrby. 

Velké poděkování patří též pracovníkům místní 
hospůdky, hudebníkům, kteř í se  post ara l i 
o  nezapomenutelný kulturní zážitek, a  všem dalším, 
kdo se zasloužili o velmi zdařilý průběh této nevšední 
akce.  

Jednalo se  o  první z  počinů pro občany z  řad 
důchodců (občas opomíjených), a  to k  oslavě Dne 

seniorů – 1. října. Akce se  zúčastnilo neuvěřitelných 
270 seniorů. 

Společná Cidlina je nezisková organizace na území 
Chlumecka a  Novobydžovska. Organizátory akcí jsou 
Bc. Žaneta Musilová a  Ing. Jana Bitnerová. Sídlo 
organizace je v obci Nepolisy. Region Společná Cidlina 
je tvořen z měst Chlumec nad Cidlinou a Nový Bydžov 
společně s 36 obcemi Chlumecka a  Novobydžovska. 
Akce, které Společná Cidlina připravuje a  financuje 
Evropských fondů, se  týkají různých oblastí našeho 
života, např. ekonomiky, zemědělství, školství, 
občanské vybavenosti nebo právě seniorů. 

Pro nejbližší období se  právě pro seniory 
připravují další akce jako:  

• besedy – s  autory knih, cestovateli, myslivci či 
pamětníky,  
• semináře – počítačové, bankovnictví, úspory 
energie, zdravotní témata, čínská medicína apod.,  
• kurzy – ručních prací, keramiky, vazby květin 
atd. 

Ještě v  letošním roce proběhnou pro seniory tyto 
akce:  

• Obsluha chytrých telefonů.  
• Setkání v myslivně v Petrovicích.  
• Zdobení perníčků.  
• Vánoční tvoření (květinové vazby, svícny). 

Všechny tyto akce budou v předstihu zveřejněny 
ve  skř íňkách Klubu důchodců , v  knihovně 
v infocentru.  

Pracovnice Společné Cidliny se už teď těší na další 
spolupráci a věří, že si mnoho dalších našich občanů 
v  důchodovém věku najde čas a  chuť se  nabízených 
akcí zúčastnit. Určitě nebudou zklamáni. 

Marta Furchová

SETKÁNÍ V MLÉKOSRBECH
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Uběhl měsíc a  my se  vracíme na  místo činu. 
Vlastně do  Týnce nad Labem, kde jsme se  s  vámi 
rozloučili v kavárně Kafé Belveder. Teď se vydáme dál 
po zajímavých místech ve městě. Projeďte znovu přes 

Masarykovo náměstí 
a  kolem Racka ulicí 
Krále Jiřího pokračujte 
rovně. U  první odbočky 
vlevo, ulice Bezručova, 
si můžete prohlédnout 
zajímavou technickou 
p a m á t k u .  J e d n á 
se  o  věžový vodojem 
z  r o k u 1 9 2 1 . M ě ř í 
2 1 , 8  m e t r u a  j e 
nepřetržitě využíván 
ke  svému původnímu 
účelu. 

Na konci ulice Krále Jiřího narazíte na  hodně 
zdevastovanou stavbu kostela Husův sbor. Kostel 
Československé církve husitské byl postaven v  letech 
1932–1934 a  zdroj uvádí, že 
se  v  něm stále konají 
bohoslužby. Možná že 
interiér je zachovalejší, ale 
my jsme si ani netroufali 
chytit za  kliku rezavých 
v r a t . R a d ě j i j s m e s i 
v  sousedství se  zájmem 
prohlédli městský hřbitov 
s  mnohem krásně jš ím 
kostelem Panny Marie 
Sedmibolestné. Některé 
n á h r o b k y m í s t n í c h 
měšťanů z 18.  a 19.  století 
jsou památkově chráněné. 

Jako poslední zastávku jsme vybrali sportovní areál 
a  rekreační středisko Marina. Je to místo, kde 
se  můžete ubytovat v  chatkách, karavanech nebo 
v  mobilheimech. Hospůdka Na  Marině je otevřená 
od  dubna do  října. V  areálu se  mohou vyřádit děti 
na všech možných atrakcích, dospělí si mohou zahrát 
kulečník nebo plážový volejbal a  všichni si mohou 
zapůjčit čluny a brázdit hladinu jedné z největších řek 

a  vodních cest Evropy. Nabízí se  i  plavby lodí 
s  kapitánem, a  pokud připlujete na  své lodi, můžete 
zde zakotvit, postavit stan a  vyrazit na  nějakou 
kulturní akci přímo v Marině nebo v Týnci. 

Až pojedete zpátky k  městu, v  Bělohorské ulici si 
všimněte cenné roubenky z  konce 18.  století. Jedná 
se  o  zcela ojedinělý typ domu na Kolínsku. Dům byl 
v roce 1987 zapsán do seznamu nemovitých kulturních 
památek ČR. Nedaleko tohoto místa, v Pivovarské ulici 
si můžete prohlédnout Pernerovu vilu. Dříve 
připomínala šlechtické sídlo s  přenádhernou 
zahradou. Tento dům nechal postavit Ferdinand 
Perner poté, co v  roce 1878 koupil vyhořelý mlýn, 
nechal jej opravit a uvedl znova do chodu. Po restituci 
byl mlýn vrácen potomkům rodiny Pernerových. 
Tomuto mlýnu se říká Podměstský. V roce 2005 objekt 
koupila společnost Český mlynář s.r.o. Dodnes 
se tady vyrábějí výběrové druhy mouky, krupice nebo 
krmiva pro hospodářská zvířata. Tyto výrobky se dají 
zakoupit ve vybraných obchodních sítích nebo přímo 

NA KOLE DO TÝNCE   
2. ČÁST

Vodojem

Kostel Panny Marie 
Sedmibolestné

Zdymadlo na Labi
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v místní prodejně ve mlýně. Na druhém břehu Labe 
stával mlýn Podskalní. Ten od  roku 1836 vlastnil 
Václav Perner a  v roce 1869  mlýn převzal jeho syn 
Ferdinand. Ještě předtím (roku 1864) založil 
Ferdinand s  bratrem Janem stroj írnu, tz v. 

Pernerovku. Začali 
v ní vyrábět nože pro 
ř e z a č k y ř e p y 
a  později celé ře-
začky. Tyto produkty 
se  vyvážely po  celé 
Evropě. V  roce 1887 
už měla firma 150 
z a m ě s t n a n c ů . 
Během 2.  světové 
války se  ve strojírně 
v y r á b ě l a d ě l a 
k  tankům. Dnes zde 
působí firma Prespon 
s.r.o., která provádí 
povrchové úpravy 
kovů, a  firma Pernes 

s.r.o. s výrobou strojů a zařízení pro všeobecné účely. 

Tím naše putování po  Týnci končí a  je čas 
na návrat. Můžete se  vrátit stejnou trasou, jakou jste 
přijeli, nebo si zvolte cestu zpátky podle svého 
uvážení. 

Věříme, že jsme vás alespoň trochu seznámili 
s Labskou Tejnicí a dali tip na podzimní cyklovýlet pro 
náročnější cyklisty. Spolehlivě se do Týnce dostanete 
také autem nebo autobusem. 

Chtěli bychom touto cestou poděkovat vedoucímu 
odboru životního prostředí z  MÚ Týnec nad Labem 
panu Stanislavu Kyselákovi za poskytnutí materiálů 
k  tomuto článku. Velmi nám tím pomohl získat 
informace hlavně o  rodině Pernerových, která 
neodmyslitelně patří k historii města! 

Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš 

Zdroje:  
www.tynecnadlabem.cz  
www.kr-stredocesky.cz  
informace z TIC Týnec nad Labem  
mapy.cz  
www.cestyapamatky.cz  
pamatkovykatalog.cz

Nevím, jestli to byl dobrý nápad, ale tak jsem to 
zkusil.  

Nejprve jsem se  jel projet kondičně s  bratrem 
okolo Brd, docela příjemné kopečky. Vypravili jsme 
se  podívat k  Berounce do  Branova k  domečku 
s přívozem, kde trávil spisovatel Ota Pavel své šťastné 
dny a  kde také našel inspiraci ke  svým známým 
románům „Mám rád tu řeku“, „Smrt krásných srnců“ 
nebo “Jak jsem potkal ryby“. V  současné době 
se v domečku nachází muzeum Oty Pavla. Ujeli jsme 
asi 70 km, ale stálo to za to.  

Dva dny nato jsem se  rozhodnul, co vydrží starší 
člověk v  mých 67  letech. Měl jsem ženu v  Lázních 
Jeseník, a  tak to byl důvod se  tam na kole také vydat 
podívat. Vyjel jsem v  pátek 11.  srpna okolo jedné 
hodiny po  půlnoci na  noční vyjížď ku, abych 
se  nemusel potkávat s  auty. Jel jsem směrem 
na  Pardubice, ale měsíček mi na  cestu moc nesvítil, 
tak jsem musel využít svoje dobré osvětlení. 
V Pardubicích mi přeběhla přes cestu černá kočka, ale 

nedal jsem na pověry, protože smůly jsem měl v životě 
již dost. Když jsem dojel do  Chocně, začalo se  již 
trochu rozednívat. Z  Chocně jsem jel směrem 
na Letohrad, Králíky, Hanušovice a přes Nové Losiny 
a  serpentinami nahoru na  Červenohorské sedlo. 
Ze  sedla mi zbývalo po  červené turistické značce asi 
12,5  km na  vrchol. Čekala mě horská chodecká túra 
po  kamenité cestě, ale nevzdal jsem to. Minul jsem 
chatu Švýcárna a  odtud to již byl kousek na  vrchol 
Pradědu (1 491 m. n. m).  

Praděd je mýtický duch, vládce a strážce Jeseníků. 
Je po něm pojmenovaná nejvyšší hora nejen Jeseníku, 
ale i celé Moravy a Slezska. Název hory Altvater, česky 
Praděd je poprvé zaznamenán v 19.  století, předtím 
se  pro ni používala řada jiných názvů. Výhledy byly 
nádherné, vyfotil jsem si selfíčko a z vrcholu jsem již 
pokračoval na  kole po  asfaltové silnici směrem 
do  Lázní Karlova Studánka. Prohlédl jsem si Lázně 
a  zavolal ženě, že jsem na  cestě za  ní. Bylo to 
překvapení, ale i  pokárání: „Co tě to napadlo jet 

NA KOLE Z CHLUMCE NA PRADĚD A ZPĚT

Pohled na bývalou Pernerovku a mlýn z 
Belvederské vyhlídky
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na  kole“. Do  Lázní Jeseník mi již zbývalo „pouhých“ 
25 km, ale samé dlouhé kopce, jeden sjedeš a další tě 
již zase čeká. Bylo jich dost. Kopce jsou prý kořením 
cyklistiky. Dojel jsem do  cíle Lázně Jeseník k  ženě 
unavený s 230 km v nohou a  s mnoha set metrovým 
převýšením. Přivítání bylo příjemné a veselé.  

Trochu jsem si odpočinul a  za  tmy jsem se  opět 
vydal na  zpáteční cestu k  domovu směrem 
na Hanušovice. Bylo trochu chladněji než časně ráno 
při výjezdu z Chlumce. Cesta pomalu ubíhala a města, 
kterými jsem projížděl, byla od  sebe vzdálená cca 
25  km. Jel jsem přes Hanušovice, Králíky, Žamberk, 
Kostelec nad Orlicí. Před Hradcem Králové, což mně 
scházelo ještě asi 55  km domů, jsem zpozoroval, že 

se mi začaly zavírat oči a musel jsem na chvíli zastavit 
a dát si půl hodinky odpočinek. Po této malé přestávce 
to již bylo lepší a  začalo se  také již rozednívat. 
Do Hradce jsem dojel za  světla. Na posledním úseku 
výletu z Hradce Králové do Chlumce jsem se  již těšil 
do postele. Při dojezdu domů jsem zjistil, že jsem ujel 
celkem asi 380  km s  minimálně dvěma tisíci metry 
převýšení, a  to hlavně v  úsecích přes Jeseníky 
na Praděd, ale také v Orlických horách. Myslím si, že 
za  takovouto túru by se  nemuseli stydět ani světoví 
závodníci ze  slavných závodů. Tělo mě ani nebolelo, 
takže to jde i vydržet. Řekl jsem si: „Jen tak dál.“  

Josef Urban
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Nápad přišel na  jaře. Byl jsem se  s  mojí ženou 
a  našimi dvěma českými teriéry projít po  zámeckém 
parku. Pohled na  novou omítku jízdárny mi vnukl 
myšlenku. Co kdyby se podařilo, až bude rekonstrukce 
objektů stájí, jízdárny a kočárovny dokončena, dostat 
sem pamětníky jejich provozu? A podařilo se.  

Přemýšlel jsem, jak čtenářům Chlumeckých listů 
přiblížit atmosféru setkání, jež se  uskutečnilo 
v  pondělí 11.  září letošního roku v  dopoledních 
hodinách. Na  nádvoří zámku se  sešlo přes 60 
pozvaných osob, dam i pánů, domácích i přespolních, 
z  velké části přímých pamětníků provozu zámeckých 
stájí před jejich uzavřením z  důvodu dezolátnosti. 
Doplnily je osobnosti z  koňařského světa, které 
se  svým pozitivním vztahem k chlumeckým isabelám 
a plavákům, dnes koním Kinským, netají.  

Vedle snímků, které pořídily paní Majka Vašková 
z Pardubic a paní Michaela Purnoch z Klánovic, může 
atmosféru setkání, při němž nechyběla kamera České 
televize a  reportážní mikrofon Vlastimila Weinera, 
dokreslit obsah mých úvodních slov:  

„Jmenuji se Pavel Fiala, pocházím z Chlumce nad 
Cidlinou. Letos v  květnu jsem si připomněl své 
šedesáté narozeniny. Bylo mi pět, možná šest let, když 
mne můj tatínek František vedl za  ruku a  šli jsme 
na zámek. Konala se zde Zlatá podkova Zemědělských 
novin. U severní brány byla pokladna. Tatínek zaplatil 
a dal se do řeči s krásným, mladým a vysokým pánem. 
Ten měl na sobě nablýskané jezdecké boty, bílé rajtky 
a červenobílý svisle pruhovaný dostihový dres. Tatínek 
povídal: „Pavlíku, to je pan Král.“ Představte si, dámy 
a  pánové, ten pan Král, nebyl jen Král, ale byl také 
holič a  já od  té chvíle už k  žádnému jinému holiči 
nechtěl. Celé mé dětství mne stříhal K R Á L !  

Ale nepamatuju si jen ony jezdecké závody. 
Vzpomínám, jak jsem s tatínkem chodil do stájí. V nich 
pracoval pan Vratislav Brzák, chovatel králíků stejně 
jako můj táta. Vzpomínám, že po chlumeckém parku 
jezdil s  koňmi zapřaženými do  obracečky sena pan 
Josef Soukup, drobný pán s  tmavými brýlemi a  často 
zapálenou cigaretou. Na  to, že byl vrchním štolbou 
Zdenko Radslava hraběte Kinského a  také vodičem 
vítězné zlaté klisny Normy v  sedle s  Latou Brandis 
ve  Velké pardubické 1937, jsem přišel až mnohem, 
mnohem později.  

Vážení přátelé, jsme tady pro své vzpomínky 
a z úcty k Oktaviánu Josefu hraběti Kinskému, jsme tu 
z  velké úcty k  chlumeckým isabelám a  chlumeckým 
plavákům.  

Úplně na  závěr chci vyjádřit poděkováním 
majitelům chlumeckého zámku rodině Kinských dal 
Borgo, že naše setkání umožnila, panu kastelánu 
Jakubu Klečalovi ze  Sobotky, že je podpořil, 
a  v  neposlední řadě mému příteli, panu Dobroslavu 
Šťastnému (uznejte, že má krásné jméno), kterému 
se  podařilo shromáždit kontakty na  pamětníky 
provozu zámeckých stájí. Děkuji a mějte krásný den.“  

Ještě dvě malé poznámky: Jak jsem od pamětníků 
zjistil, zmíněná Zlatá podkova se  konala v  roce 1967 
a  mně tedy byly čtyři roky, přesto si na  to pamatuji 
a  během 8.  října letošního roku by měl být v  rámci 
programu televizního vysílání pardubických dostihů 
včetně Velké pardubické prezentován kratš í 
dokument, natočený právě při zmíněné akci.  

Pavel Fiala  
z Chotěboře,  

původem z Chlumce nad Cidlinou

SETKÁNÍ PAMĚTNÍKŮ ZÁMECKÝCH STÁJÍ
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„Přátelé! Dlouho pěstovaná u  nás myšlénka stala 
se  skutkem: založen v  Chlumci Sokol. Stojíme 
u kolébky spolku, který vykonal již jinde ohromný kus 
národní práce a  odchoval tisíce statečných synů, již 
stali se muži nejen silných svalů, ale i pevné povahy 
a  ryzími vlastenci. Protož pěstujmež myšlénku 
sokolskou a spějmež v  její řady všickni, i mládež plná 
ideálů, i mužové chladné rozvahy. Nebudou nám za to 
stavěti pomníky, nebudou nás věnčiti vítězným 
laurem, avšak zlatým písmem zaznamená budoucnost 
vše, co Sokolstvo učinilo v  bojích za  naši národní 
existenci a  písmem trvalejším nad slova v  mramor 
vrytá zapíší vděčnou upomínku potomci v  srdce svá. 
NA ZDAR!“  

Těmito vzletnými větami se  skupina místních 
vlastenců obrátila na chlumeckou veřejnost a vyzvala ji 
ke  vstupu do  Sokola. 28.  října 1883  se  v  tehdejší 
chlapecké měšťanské škole (dům č.  p. 50/I. naproti 
kostelu) uskutečnila ustavující valná hromada, jež – 
schválením stanov a volbou prvních činovníků – dala 
Tělocvičné jednotě v  Chlumci nad Cidlinou život. 
V  roce 2023  si tedy připomínáme 140.  výročí vzniku 
sokolského spolku v našem městě.  

Aby nově založená TJ Sokol mohla plnit své 
tělovýchovné poslání, bylo nutné zajistit vyhovující 
cvičební prostory. Umístění sokolské tělocvičny 
se  během prvních let existence spolku často měnilo. 
Sokolové nejprve cvičili v již zmíněné měšťanské škole, 
později v  hotelu U  Jelena či v  hostinci Radnice. 
V  letním období se  tělocvik provozoval venku; 
nejčastěji na školní, případně na radniční zahradě.  

Významnou změnu přinesl rok 1899. V souvislosti 
s  vybudováním Paláce škol byla školní tělocvična 
poskytnuta sokolům pro účely večerních cvičení. 
Sokol v  prostorách školní tělocvičny realizoval 
cvičební hodiny téměř třicet let, tedy až do roku 1928, 
kdy si vybudoval vlastní „stánek k tužení paží“.  

Náplní Sokola však nebyl pouze tělocvik. Spolek 
pořádal řadu společenských akcí – plesů, národních 
slavností, výletů, vzdělávacích přednášek. V  rámci 
sokolské jednoty začaly vznikat různé specializované 
odbory, např. cyklistický, bruslařský, lyžařský či 
divadelní. Sokolské hnutí mělo rovněž zásluhu 
na  úspěšném tažení ženské emancipace. Po  vzoru 
jiných založila i  chlumecká jednota „dámský odbor“, 
který se v roce 1911 stal rovnocennou a plnohodnotnou 

součástí spolku. V  předvečer 1.  světové války již měl 
chlumecký Sokol také dorostenecké a žákovské oddíly.  

Slibně se rozvíjející činnost Sokola byla přerušena 
výstřely sarajevského atentátu v  červnu 1914. V první 
světové válce zahynulo celkem deset členů chlumecké 
jednoty. Poslanec říšské rady ve Vídni Josef Netolický, 
bývalý náčelník chlumeckého Sokola, byl pro účast 
v protirakouském odboji uvězněn. Bídu válečných let 
plně vystihují věty činovníka Karla Hodonického: 
„Následkem války přerušen veškerý život spolkový 
a  též i  naše jednota z  nedostatku členů zůstala 
v  nečinnosti. V  tělocvičně zřízen vojenský lazaret 
a členstvo naše nastoupilo službu vojenskou.“  

Vznik Československa v roce 1918 znamenal, nejen 
pro Sokol, příchod šťastnější etapy našich dějin. 
Chlumeckému Sokolu se  v  ovzduší mladé republiky 
zjevně dýchalo dobře. Toho je důkazem fakt, že v roce 
1921  se  Chlumec nad Cidlinou stal sídlem Denisovy 
župy, seskupující tři desítky sokolských jednot 
z Pocidliní.  

Sokolské hnutí se  též zasloužilo o budování husté 
sítě sokolských biografů, která se  v  Československu 
vytvořila v průběhu 20. a 30. let minulého století. Díky 
sokolským jednotám byly stálé biografy zakládány 
i v menších městech, a dokonce i na některých větších 
vesnicích. V  roce 1921  chlumecký Sokol získal licenci 
na provozování biografu a již o několik měsíců později 
mohlo „Bio Sokol“ zahájit činnost. Jeho sídlem byl 
hotel U Lva, který stával na místě dnešního Klicperova 
domu. Poté, co se  v  roce 1927  stal novým majitelem 
hotelu U  Lva Svaz dělnických tělocvičných jednot, 
který zde zřídil Dělnický dům, bylo sokolskými 
činovníky rozhodnuto urychleně přistoupit k výstavbě 
sokolovny, v níž samozřejmě našel nový domov také 
sokolský biograf. Při promítání většinou vytvářeli 
zvukovou kulisu ve 20.  letech ještě němých filmů 
místní hudebníci, kteří na  galerii doprovázeli děj 
snímku hrou na klavír, housle či jiné nástroje.  

28.  říjen 1928 představuje nejpamátnější den 
v  dějinách chlumeckého sokolského spolku. Tehdy 
byla za  účasti mnoha významných hostů slavnostně 
otevřena sokolovna. V  dubnu 1928  byla stavba 
zahájena hloubením základů. Slavnostní položení 
základního kamene sokolovny, budované podle 
návrhu místního architekta Josefa Izáka, se uskutečnilo 
dne 6.  května 1928. Průběh stavebních prací, 

PŘED 140 LETY BYL V CHLUMCI ZALOŽEN SOKOL



55

NAPSALI NÁM

prováděných svépomocí, dodnes budí úctu. Venkovští 
rolníci a hlavně okolní statkáři přiváželi zdarma písek, 
cihly a  jiný materiál. Sokolové si uložili povinně 
odpracovat 30 hodin, kdo tuto povinnost nesplnil, byl 
povinen každou neodpracovanou hodinu zaplatit. 
Staveniště však během jara ožilo nejen prací mužů, 
pomáhaly i  ženy a děti. Jen díky obětavému nasazení 
veškerého členstva mohla tak monumentální stavba 
vyrůst v rekordním čase sedmi měsíců!  

Podpis Mnichovské dohody v září 1938 a od něho 
vedoucí neodvratná cesta k  okupaci českých zemí 
v  březnu 1939 představují tragické milníky našich 
moderních dějin. 1. září 1939, tedy v den, kdy vypukla 
2.  světová válka, byli zatčeni a  následně roky 
v  Německu vězněni č t yř i č inovníc i Sokola 
a  Československé obce legionářské Jiří Oliva, Josef 
Hrnčíř, Bohumil Tamele a  Josef Jiránek. Později 
se v nacistických lágrech ocitli také studenti Dobroslav 
Černý a  Jaroslav Liška. Navzdory všem útrapám 
všichni jmenovaní válku přežili.  

Takové štěstí v neštěstí neměli Josef Havlín, Josef 
Plítek a Ota Ettel. Ti byli v rámci Heydrichem nařízené 
masové zatýkací akce zaměřené proti sokolským 
funkcionářům v  noci ze 7.  na 8.  října 1941 zatčeni 
a odvlečeni do Osvětimi. Zde byli v průběhu roku 1942 
utýráni… Podobně tragický osud čekal i  bývalého 
starostu Sokola Antonína Šetlíka. V  roce 1944 zemřel 
v  Malé pevnosti v  Terezíně. 5.  května 1945  se  obětí 
střelby fanatického příslušníka jednotek SS Kurta 
Wawrzika stali v Olešnici čtyři občané, mezi nimi i člen 
chlumecké jednoty Jan Tomášek.  

K obnovení činnosti chlumeckého Sokola došlo jen 
několik dnů po  skončení války. Nad budoucností 
sokolského hnutí se však znovu začala stahovat temná 
mračna. Z podnětu KSČ došlo po únorovém převratu 
ke  sjednocení tělovýchovy, která byla následně 
podrobena důsledné politické kontrole a  ideologicky 
ovládnuta představiteli komunistického režimu.  

V  této atmosféře se  v  Praze konal tři roky 
připravovaný XI. všesokolský slet (od 19. do 27. června 
1948). Ten byl na  dlouhých 46  let sletem posledním 
a dle očekávání se proměnil v otevřenou demonstraci 
odporu proti komunistické diktatuře. Jasně 
se  prokázalo, že Sokol a  komunismus k  sobě nikdy 
nemohou najít cestu. Úder ze  strany státní moci 
na  sebe nenechal dlouho čekat. Hned po  ukončení 
sletu začaly akční výbory tvrdě postihovat všechny 
antikomunisticky smýšlející sokoly. V  Československu 
bylo ze  Sokola „vyakčněno“ 11  000 členů, mnoho 
z  nich bylo navíc trestně stíháno. Takový osud stihl 
i  některé členy místní jednoty. Historie Sokola 
v  Chlumci nad Cidlinou, kterou od  roku 1883 psaly 
čtyři generace jeho členů, se tím uzavřela.  

K  novému životu se  sokolské hnutí probudilo až 
po  listopadu 1989. V  Chlumci byla TJ Sokol 
zaregistrována v roce 2000.  

Závěrem nezbývá než doufat, že znovuzrozený 
Sokol, jenž v  minulosti odolal zdrcujícím postihům 
dvou diktatur 20.  století, dokáže svými nadčasovými 
hodnotami zaujmout širokou veřejnost i  v dnešní 
moderní době.  

Aleš Fibigr
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Na přelomu 19.  a 20.  století žili v  Čechách tři 
skladatelé dechové hudby, kteří si zaslouží naši 
pozornost. O  Kmochovi (1848–1912) byl v  roce 1940 
natočen film To byl český muzikant, který byl ještě 
za  mého dětství velmi populární a  k jeho poctě 
se  koná v  Kolíně od  roku 1962 festival dechových 
hudeb Kmochův Kolín (představila se  zde také 
dechovka a  mažoretky chlumecké LŠU). Kmochovy 
s k l a d b y mě l y v l a s t e n e c ké z a b a r v e n í , p rý 
zpopularizoval více než 100  lidových písní, ale jeho 
celková tvorba byla mnohem vyšší. Druhým velkým 
skladatelem tohoto žánru byl Julius Fučík (1872–1916). 
Ještě nedávno v  rozhlase často hráli jeho skladby. 
Populární byly především Florentinský pochod, Vjezd 
gladiátorů. Stejně jako Kmoch byl známý svými 
skladbami, byl Fučík znám jako „český král pochodů“. 
Působil jako kapelník vojenských hudeb, ale byl známý 
i  předehrami a  valč íky. Zůstalo po  něm na 
400  hudebních opusů, zemřel stejně jako Krejčík 
velmi mladý. Bibličtí králové prý byli tři, výše 
představené dva velké skladatele, na  přelomu století 
oblíbeného žánru, proto doplním třetím Františkem 
Krejčíkem.  

Oblíbený dirigent, kapelník a  hudební skladatel 
se narodil v Chlumci nad Cidlinou 4. února 1866. Otec 
Jan pocházel z Chudeřic, z rodiny nádeníka, maminka 
z baráčnické rodiny v Lukové a podle toho, jak rodina 
střídala podnájmy a otec zaměstnání, určitě nepatřila 
mezi bohaté chlumecké sousedy. V době Františkova 
narození je otec Jan zapsán v Chlumci jako postilion 
s bytem č. p. 40/II, v roce 1876 jako nádražní zřízenec 
bydlí v č. p. 79/IV a jen o dva roky později rodina bydlí 
v  č. p. 74/II a otec je uváděn jako obchodník. Zřejmě 
se ale neuchytil, když později je zapsán jako ponocný 
s bydlištěm v č. p. 74/I. Naposledy jsem ho v zápisech 
zastihl jako dělníka a také hlídače v cukrovaru.  

Malý František absolvoval celé své vzdělání 
v  chlumecké obecné škole a  následně v  nové 
měšťance. Podle Hlavní matriky obecné školy 
ve  školním roce 1874 navštěvoval třetí třídu. Školu 
navštěvoval pilně se vzorným chováním a průměrným 
prospěchem. Vzhledem k  budoucímu postavení je 
zajímavé, že se mu mnoho nedařilo ve zpěvu. Později 
ještě na  obecné škole se  zhorš i l, mě l řadu 
neomluvených hodin, úprava písemných úkolů nebyla 
také žádná sláva a  tehdy hodnocená pilnost také ne. 

Zpěv mu učitelé hodnotili ještě horší známkou než 
ve třetí třídě. V roce 1878 začal navštěvovat měšťanku. 
S  účastí na  vyučování byli učitelé již spokojeni 
a ohodnotili ho známkou 1. S pilností to stále nebylo 
slavné, náboženství a  němčina také nic moc, ale 
ve zpěvu se postupně dopracoval až k jedničce. Vidíte, 
milí rodičové, že nad svými ratolestmi nemáte nikdy 
lámat hůl. Slavný hudební skladatel také nenosil 
ze školy samé jedničky.  

Je zajímavé, že pozdějšímu vrchnostenskému 
úředníku postačila ke  vzdělání v  druhé polovině 
19.  století měšťanka. Protože jsem to nepředpokládal, 
hledal jsem jeho jméno v  archivu hradeckého 
gymnasia, kde z  jeho vrstevníků studoval pouze 
budoucí chlumecký starosta JUC Kozelka. Krejčíkovo 
jméno jsem nenašel ani v  archivu hradeckého 
reálného gymnasia a  ani mezi jmény žáky nižšího 
reálného gymnasia v Novém Bydžově. Je zajímavé, že 
v těchto letech nebylo mezi jeho žáky jméno žádného 
z  Chlumce. Pokud by vás zajímalo, jaké vysvědčení 
měli vaši prapra předci, stále tyto údaje v  archivech 
škol najdete. Na  vysvědčeních školáka Františka je 
zajímavé, že nosil ze  zpěvu také trojku, ale mezi tím 
se  naučil hrát na  housle, violoncello, klavír, flétnu, 
klarinet, fagot a některé další hudební nástroje. Nejde 
mně do hlavy, že by se  tak mohl naučit jako samouk. 
Píše se to o něm, jméno žádného učitele jsem nenašel.   

Aby se dostal k hudbě, nastoupil jako dobrovolník 
k  vojenské hudbě v  Innsbrucku, kde hrál na  několik 
nástrojů. Tamní působiště bylo pro jeho hudební 
rozvoj velmi významné. U vojenských hudeb, kterých 
byl v rakousko-uherské armádě značný počet, ostatně 
působilo mnoho českých muzikantů. Také Julius 
Fučík, který prošel celou řadou vojenských kapel, 
s e  v  n i c h v e l m i z d o k o n a l o v a l , z e j m é n a 
v  instrumentaci, kterou potom uplatňoval jako 
kapelník i skladatel. Z Innsbrucku v Tyrolsku se Krejčík 
vrátil domů. Měl nejprve pracovat v  notářské 
kanceláři, ale tuto informaci jsem si nikde nepotvrdil. 
Koncem osmdesátých let nastoupil jako účetní 
u známého hradeckého výrobce hudebních nástrojů V. 
F. Červeného. Následně krátce působil u chlumeckého 
okresního soudu jako zapisovatel. To je zapsáno v jeho 
oddacím listu. Téměř po  celé poslední desetiletí 
19.  století až do  roku 1907 pracoval jako první 
kancelista v  hraběcí kanceláři Kinských. Označení 

Páté zastavení s muzikantskou historií: „Chlumecký Kmoch“ František Krejčík
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kancelista bylo používáno pro nižší úředníky. Potom 
získal místo na zámku v Mšeci u knížete Adolfa Josefa 
Schwarzenberga (Schwarzenbergové zde dříve měli 
rodinný archiv) a v roce 1910 se přemístil do pražské 
knížecí kanceláře.  

Odchod z Chlumce měl podstatný vliv na činnost 
jeho chlumecké kapely. V  roce 1891  se  v  Chlumci 
oženil s  Annou Rygrovou (*1869), která pocházela 
z  domu č.  p. 53/III. Její příjmení je takto zapsáno 
v  Chlumeckých matrikách, v  pražských se  píše 
Riegrová. Zajímavé je, že jako svědek je zapsán Jan 
Vošoust, domkář a kapelník. Později se  jejich kapely 
postavily proti sobě v soutěži o chlumecké publikum. 
Někde jsem narazil na  informaci, že v  Chlumci 
dokonce později působily hudby tři, ale kapelníky 
jsem objevil jen dva. V  roce 1885 při svěcení 
sokolského praporu podle zápisu jim opravdu hrály 
dvě hudby, a  to Krejčíkova ještě nebyla, tvrzení 
o třech hudbách proto z vlastního studia jednoznačně 
nemůžu potvrdit, ani vyloučit.  

Krejčíkova hudební činnost byla velmi rozsáhlá. 
Skládal nejen dechovou hudbu, ale také komorní 
a  orchestrální. Mnoho hudebních záznamů zůstalo 
pouze v  rukopise. Dirigoval i  několik kapel v  okolí, 
jako příklad je uvedena Bohdaneč i  jeho nové 
působiště Mšec na  Rakovnicku, kde novou kapelu 
založil. Jeho pochody a valčíky byly počátkem století 
velmi populární. Dosud je v  Českém muzeu hudby 
(které jsem připomněl již v souvislosti s Chlumeckým 
kancionálem) uloženo svědectví v  podobě vzácného 
fonografického válečku s  t i tulem Hanička. 
Fonografický váleček (vynález T. A. Edisona), jako 
nejstarší zvukový nosič, který byl v  Čechách poprvé 
představen na  slavné výstavě 1891, patří k  velmi 
vzácným. Mnoho se  jich nedochovalo, protože byly 
z  vosku a  velmi křehké. Na  jedné z  prvních 
gramofonových desek ze šelaku z počátku století A já 
sám je na  druhé straně desky nahrávka F. Kmocha, 
a to jen potvrzuje Krejčíkovu oblíbenost.  

Nové nahrávky s  jeho hudbou vznikaly téměř 
po  celé minulé století. V  muzeu je například malá 
deska s  nahrávkou Holuběnky z  roku 1950 
od  Supraphonu, kterou nahráli známí akordeonisté 
Milan Bláha, Jiří Fábera a  Josef Beneš. Toto hudební 
vydavatelství poslalo na  trh i  několik dalších 
šelakových desek s  Krejčíkovými nahrávkami. Pan 
Holas mě ukázal a  zapůjčil LP desku vydavatelství 
Panton s  nahrávkami hudby Československé lidové 

armády, oblíbené i v zahraničí, Vesele do kroku z roku 
1974. Jsou na  ní písně Kolovrátek, A  já sám, 
Holuběnka a  vedle toho další oblíbené skladby 
dechové hudby řady dalších skladatelů. Také pochod 
Václava Posejpala Vlašťovičky. Tento později oblíbený 
skladatel, žijící v  Českých Budějovicích, pocházel 
z  jihočeského Hradišťka a v dubnu 1945, měsíc před 
ukončením války, dedikoval našemu „občanstvu“ 
p o c h o d C h l u m e c kým k r a j e m , k t e rý v yše l 
na  gramofonové desce ESTA. Domníval jsem se, že 
místo narození přísluší našemu Hradišťku, ale jde 
místo u Chlumu na  jihu Čech. Tak nevím, zda název 
skladby se  neváže místo k  Chlumci ke  Chlumu 
se  známým rybníkem Hejtman a  četnými dalšími. 
Nebo že by mu naše okolí s  četnými rybníky 
připomínalo jeho rodný kraj?  

K  hudebním zajímavostem můžeme přičíst také, 
že kolínský Kmochův nástupce Alois Vlasák dal jedné 
své skladbě název Hanička, stejně jako Krejčík. Počet 
Krejčíkových skladeb nebyl tak početný jako u  jeho 
slavnějších vrstevníků, ale byly stejně oblíbené. 
Připomenu jen ty neznámější, mezi které patřily 
Holuběnka, Hanička, A  já sám, Mé Čechii, Pochod 
veselých hochů chlumeckých, Hoj ty lide dělný, Ach 
jak mám tebe rád, Kolovrátek, Můj Jeníčku, Kočička, 
Jak mám tě rád, Mařenka, Milování, Ó děvče, Ó  líbej 
mne, Oklamaná, Šáteček, U nás jsou hezká děvčátka. 
Ačkoliv tomu některé názvy neodpovídají, byly to 
převážně pochody, které přehrával rozhlas až 
do  konce století. Delší výčet najdete na  Wikipedii 
a v některých dobových článcích. Složil také několik 
komorních skladeb a písní.  

Dočetl jsem se, že si všechny skladby sám textoval 
a  před vydáním je posílal k  posouzení a  definitivní 
úpravě básníku Adolfu Heydukovi. Významný básník 
se  narodil u  Skutče a  značnou část života prožil 
v  Písku. Zůstalo po  něm na 60  básnických sbírek 
i  próza. Ve  své době patřil k  velmi oblíbeným. Byl 
přítelem Jana Nerudy, ale vymezoval se  proti T. G. 
Masarykovi ve  sporech o  pravosti Rukopisů. Četné 
básně byly zhudebněny, byl označován jako 
Pootavský slavík. Měl vřelý vztah ke  Krejčíkovi. Ten 
první skladby vydával tiskem ve  své režii (např. 
u  novobydžovského tiskaře Novotného). U  prvních 
výtisků hudebnin najdeme také jméno chlumeckého 
knihaře Antonína Lišky, tiskaře Václava Klemense. 
Pozdější tvorbu vydávali ve  své režii pražští 
nakladatelé, např. Mojmír Urbánek, Ferdinand Dědek 
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a  jiní v  několika úpravách: nejčastěji pro klavír, pro 
dechový, nebo smyčcový orchestr.  

Koncem roku 1910 se přestěhoval František Krejčík 
na  Smíchov, který byl v  té době ještě samostatným 
městem. Zápis o  novém bydlišt i je uveden 
v  archivované přihlášce pražského policejního 
ředitelství. Měl stále chlumeckou domovskou 
příslušnost. Jak jsem již uvedl, důvodem bylo, že 
v  rámci svého zaměstnání u  knížete Schwarzenberga 
změnil místo svého pracoviště. V  novém bydlišti si 
dlouho nepobyl, již dlouhá léta byl „prolezlý“ různými 
nemocemi, a  jak je uvedeno v  matrice, zemřel 
19. srpna 1911 pouze ve věku 45 let 2 měsíců a 16 dnů. 
Již 21.  srpna byl pohřben na  smíchovském hřbitově 
Na Malvazinkách, kde odpočívají také další osobnosti 
spojené s Chlumcem nad Cidlinou: hudební skladatel 
Jan Malát, který u nás velmi krátce působil jako učitel 
a na Klicperovu počest složil kantátu, kterou osobně 
dirigoval při odhalení Klicperova pomníku v roce 1874. 
Svůj hrob zde také má rodák Jiří Nedošinský a  jeho 
známější manželka, úspěšná a  slavná herečka první 
poloviny minulého století, Antonie Nedošinská, která 
mě la k  našemu městu velmi srdečný vztah 
a navštěvovala zde až do pozdního stáří své příbuzné. 
Na  hřbitově jsou, vedle řady významných politiků 
a umělců, také ostatky prezidenta Novotného. Nejvíce 
je nyní navštěvován hrob Karla Gotta a Evy Pilarové.  

V  chlumecké matrice narozených najdeme 
všechny skladatelovy potomky. První syn Alois zemřel 
v dětském věku. V roce 1895 se narodil František, který 
se  později jako jediný profesionálně věnoval hudbě. 
Studoval na  pražské konzervatoři, později odešel 
do  ciziny, kde hrál v  různých orchestrech, zejména 
na  Blízkém východě. Svou životní pouť zakončil 
v  Austrálii, kde vedl hudební školu a  zemřel zde. 
V  roce 1897  se narodila Božena, o  rok později Anna, 
v  roce 1901 Aloisie a  v roce 1902 Oldřich Krejčík. 
V  letech narození dětí kancelista Krejčík bydlel 
v  panských domech č.  p. 26 a 27. Na  místě prvního 
bytu je od roku 1928 sokolovna. Druhé, dnes neobytné 
stavení, najdeme v areálu hřišť volejbalu a tenisu.  

-ijv-

Nejstarší dochovaný fonografický váleček se záznamem skladby 
Františka Krejčíka (České muzeum hudby). 

O oblíbenosti skladatele Krejčíka 
svědčí, že na druhé straně 
gramofonové desky je nahrána 
Kmochova hudba (České muzeum 
hudby). 

Novější nahrávka s harmonikáři 
Bláhou, Fáberou… z roku 1950 
(České muzeum hudby). 

V Českém muzeu hudby zůstalo zachováno několik 
rukopisných skladeb (Píseň otroků) 
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Sňatky uzavřené v obřadní síni radnice 

8. 9. 2023 
Vojtěc Szöcs                                                           Žáravice 
Helen Kropáčková                                              Žáravice 

23. 9. 2023 
Ibrahim Ševlijovyč Ševlijev                              Ukrajina 
Anastasija Oleksandrivna Tokar                    Ukrajina 

Sňatky uzavřené na zámku Karlova Koruna 

8. 9. 2023 
Tomáš Záhora                                                           Praha 
Marie Baladová                                                         Praha 

9. 9. 2023 
Tomáš Jambor                                                     Opočnice 
Lucie Hloucalová                                                 Opolany 

Milan Hrubeš                                                     Pardubice 
Barbora Dohnalová                          Lhota pod Libčany 

Ondřej Adamec                                          Hrubý Jeseník 
Alena Čecháčková                                     Hrubý Jeseník 

23. 9. 2023 
Jiří Čmugr                                                            Hradčany 
Jaroslava Vitáčková                                                 Pečky 

Petr Jadrný                                                                 Praha 
Anna Kottová                                                             Praha 

Sňatky uzavřené v penzionu Alwin 

1. 9. 2023 
Josef Kubec                                   Chlumec nad Cidlinou 
Kateřina Průchová                     Chlumec nad Cidlinou 

2. 9. 2023 
Roman Jór                                   Boharyně, část Homyle 
Veronika Beranová                  Boharyně, část Homyle 

 9. 9. 2023 
Martin Křivánek                                                 Chrudim 
Barbora Kulhánková                                              Praha 

30. 9. 2023 
Českobratrská církev evangelická 
Miroslav Čapek                                                     Sloupno 
Kateřina Šarounová                   Chlumec nad Cidlinou 

Sňatky uzavřené v Městském muzeu Loreta 

16. 9. 2023 
Ondřej Janeček                                                     Nepolisy 
Markéta Kautská                                                   Lovčice 

Jakub Pavelka                             Sobotín, část Rudoltice 
Barbora Staňková               Trpišovice, část Koňkovice 

Sňatky uzavřené v Novém Městě 
v bažantnici v Luhách 

2. 9. 2023 

Jakub Novák                                                   Zachrašťany 
Lucie Hálová                                             Hradec Králové 

9. 9. 2023 

Marek Skala                                 Kasalice, část Kasaličky 
Andrea Školníková                                     Malé Výkleky 

23. 9. 2023 

David Mišík                                                                 Praha 
Andrea Hamplová                  Dvůr Králové nad Labem 

30. 9. 2023 

Michal Tichý                                             Hradec Králové 
Zuzana Soukupová                                 Hradec Králové 

Sňatek uzavřený v Kosicích - u srubu 

23. 9. 2023 

Tomáš Franc                                                     Chomutice 
Šárka Hegedűsová                                       Starý Bydžov 

Sňatek uzavřený v Lovčicích                                 
v kostele sv. Bartoloměje 

16. 9. 2023 

Jan Lebeda                                                                  Praha 
Petra  Janouchová                                                    Praha 

Za matriku Ivona Uchytilová
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Vilemína Josefína Krátká | Alžběta Lejsková |                     
Matheo Plaňanský | Stela Štefanová

NAROZENÉ DĚTI S TRVALÝM POBYTEM V CHLUMCI NAD CIDLINOU

ODEŠLI Z NAŠICH ŘAD

Jaroslava Suchochlebová 95 let 
Božena Koutová          77 let 
Věra Janoušková         82 let 
Bohuslav Školník        79 let 
Miroslav Větrovský      74 let 
Jitka Veselovská         79 let 
Vlasta Blažejovská       87 let 
Jaroslava Záborská       73 let 
Jindřich Zejdl            79 let 
Lidmila Fiedlerová       88 let 
Pavel Šrejma            51 let 

„Tímto se omlouváme za chybné uvedení věku pana Josefa Kačera v minulém 

čísle Chlumeckých listů. Správný věk 86 let“. 
Za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

Dne 22. října 2023 uplynulo 15 let, kdy nás 
náhle opustila  

paní Věra Brunclíková 

S láskou vzpomínají  
manžel a dcera s rodinou

28. října uplyne 30 let od úmrtí mého 

manžela pana Petra Vosáhla  
z Chlumce nad Cidlinou. 

Stále vzpomínáme  
manželka Vlaďka Vosáhlová 

 a děti Klárka a Péťa
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